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اقتصادی

کارشناس صنعت خودرو: 

تخصیص120میلیونیوروبهوارداتخودرو
اشتباهبود

کارشناس صنعت خودرو گفت: در شرایط جنگ اقتصادی که باید روی رفع نیازهای 
اساسی خود تمرکز شود، تخصیص 120 میلیون یورو ارز به واردات خودرو اشتباه و به 

زیان کشور بود. 
طبق اطلاعات بانک مرکزی، در حالی که از 21 فروردین تا پایان خرداد ماه امسال 120 
میلیون و 845 هزار و 84 یورو صرف واردات خودرو شده، بازار آن بیشترین جهش قیمتی 

را به بهانه نوسان های ارزی داشته است.
این افزایش قیمت ها نشان می دهد که تخصیص ارز ارزان به واردات خودرو که کمتر 
از 2 درصد نیاز مصرف کنندگان داخلی را تشکیل می دهد، نه تنها هیچ تاثیری بر بازار 

آن نداشته، بلکه و به تعبیر اقتصاددانان، سوخت منابع ملی بوده است.
کارشناسان می گویند در شرایط فعلی باید به جای واردات چنین کالایی، بر تولید 
داخلی آن تمرکز کنیم و با همین رویکرد، از 30 خرداد ماه با تصمیم دولت، خودروی 

کامل در فهرست کالاهای ممنوعه وارداتی قرار گرفت.
»امیرحسن کاکایی« عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت 
ایران در این ارتباط روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: تخصیص 
120 میلیون یورو برای واردات خودرو هرچند رقم بالایی نیست، اما اثر رانتی منفی 

خود را دارد.
به گفته این استاد دانشگاه، هرچند بخشی از این پول توسط وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی صرف واردات آمبولانس به کشور شده که از فناوری و هزینه بالایی 
برخوردار است، اما هرگونه تخصیص ارز برای واردات هر نوع خودروی سواری اکنون هیچ 

اثری بر اقتصاد کشور ندارد.
وی بیان داشت: با اینکه چند درصدی از جامعه که متقاضی استفاده از خودروهای 
لوکس و گرانقیمت خارجی هستند نیز حقوقی دارند، اما باید گفت در شرایط کنونی 
چنین تخصیص های ارزی نتیجه ای جز ایجاد تقاضای مجازی و هیجان کاذب در بازار 

نخواهد داشت.
کاکایی گفت: وقتی ارز به همه گروه ها داده نمی شود، این روش درست نیست که به 

یک بخش بیش از سایر بخش های اقتصادی توجه کنیم.
وی از طرح نوسازی ناوگان فرسوده سنگین تجاری کشور به عنوان طرحی بسیار 
خوب در زمینه کاهش آلایندگی هوا و مصرف سوخت یاد کرد و گفت: در شرایط کنونی 

اقتصادی، نباید ارز دولتی را به واردات خودروی کامل تخصیص دهیم.
این کارشناس صنعت خودرو گفت: شرکت های بزرگی در زمینه تولید خودروهای 
تجاری در کشور فعالند که به دلیل سیاست های غلط گذشته با خطر ورشکستگی 
مواجه شده اند و بهتر است ارز را به توسعه »خط تولید« این نوع خودروها هدایت کنیم.
وی ادامه دارد: انتظار می رود در این صورت، واردات خط تولید کامیون در اولویت 
نخست باشد؛ زیرا وقتی محدودیت ارزی داریم هرگونه اولویت بندی علائمی به بازار 

می دهد.
کاکایی یادآور شد: بخشی از تولید داخل نیز وابسته به واردات است و با تخصیص ندادن 
ارز به آنها، در حقیقت از داخلی سازی بیشتر و حرکت به سوی خودکفایی جلوگیری 

شده است.
این استاد دانشگاه همچنین به تخصیص نیافتن ارز به قطعه سازان داخلی اشاره کرد 
که تنها برخی از آنها به کُندی در حال دریافت ارز دولتی هستند زیرا بویژه برای خطوط 

تولیدی آنها اولویت دریافت ارز تعریف نشده است.
وی همچنین به یک نگرانی دیگر اشاره کرد که برخی از فعالان بخش خصوصی 
معتقدند »ارزی که در اختیار دارند، متعلق به خودشان است و اینکه می خواهند با آنها 

خودرو وارد کنند، به دولت ارتباطی ندارد«.
کاکایی توضیح داد: شرایط کنونی اقتصادی کشور شبیه بحران فعلی آب است؛ شاید 
فردی پولدار بگوید هر چه می خواهم آب مصرف می کنم و هزینه آن را می پردازم، اما 

در حقیقت این تعبیر صحیح نیست.
وی افزود: در زمینه ارز نیز داستان همین طور است؛ ارز یک »ارزش ملی« دارد و متعلق 
به همه است و در شرایط کنونی باید به فکر استفاده بهینه و هدفمند آن در جهت اهداف 

اساسی جامعه باشیم.
واردات پارسال خودرو سواری 70 هزار و 75 دستگاه بود که نسبت به سال 1395 از 
نظر شمار 8.6 درصد و از نظر ارزش 8.4 درصد کاهش را نشان می دهد؛ علت اصلی 
این کاهش، بسته بودن سایت ثبت سفارش برای واردات خودرو بود که حدود 6 ماه به 

طول انجامید.
هرچند هنوز گمرک جزئیات واردات کشور در بهار امسال را منتشر نکرده، اما در دو 
ماهه نخست سه هزار و 11 دستگاه خودروی سواری وارد کشور شد که نسبت به مدت 

مشابه قبل از آن 73.35 درصد کاهش داشت.

نایب رئیس مجلس خبر داد: 

تخصیصارزدولتی؛زیرذرهبینستادمبارزهبا
مفاسداقتصادی

نایب رییس مجلس شورای اسلامی از 
تشکیل تیمی در ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی برای بررسی چگونگی تخصیص 

ارز دولتی خبر داد. 
»مسعود پزشکیان« با اشاره به دومین 
نشست ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی 
ستاد  در  هایی  تیم  شده  مقرر  گفت: 
مبارزه با مفاسد اقتصادی تشکیل شود که 
اشتباهات گذشته را مستند و ایده ها را 
دریافت و اولویت بندی کنند تا نهایتا در 

ستاد تصمیم گیری شود.
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای 
باید مبتنی بر  افزود:تصمیم ها  اسلامی 
تا  باشد  های گذشته  و شکست  تجربه 

دوباره در چاله ای که در گذشته افتادیم، سقوط نکنیم.
پزشکیان با بیان اینکه در نشست اخیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی درباره تخصیص 
ارزهای 4 هزار و 200 تومانی بحث شد، ادامه داد: مقرر شده تیمی مجددا موضوع 
چگونگی تخصیص این ارز را بررسی کرده و به اعضای ستاد گزارش دهند که چرا این 

مشکلات ایجاد شده و برای پیشگیری از این مشکل چه راه حل هایی وجود دارد.
به گزارش ایرنا به نقل از خانه ملت، وی تصریح کرد: یکی از اساسی ترین و ساده ترین 
مشکلاتی که اعضای ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی درباره ارز 4 هزار و 200 تومانی بیان 
می کردند لزوم شناخت خریدار و فروشنده است، چراکه این افراد به راحتی در سامانه 

نیما معامله کرده و اقداماتی انجام می دادند و این سامانه نیز مرکز رانت شده بود.
پزشکیان گفت: در شرایط کنونی دستورکار این جلسات شناخت وضعیت موجود و 
بررسی اتفاقات گذشته در زمان تحریم ها است، تا مشخص شود که چه عواملی سبب 
بروز این مفاسد شده است. نایب رییس مجلس شورای اسلامی افزود: اگر این اطلاعات 
در دسترس باشد هیچ گاه با شک و شبهه تصمیم گیری نمی شود بلکه تصمیمات با 
قاطعیت گرفته می شود. وی اضافه کرد: برای اینکه در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی 
عمل قاطع انجام شود، در گام نخست باید سیر گذشته را که سبب بروز مفاسد شده به 
درستی تحلیل و ارزیابی کرد تا کشور دوباره در چاله هایی که قبلا دچار آن شده بود 
نیفتد. نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی یادآورشد: اقدامی که در دو جلسه 
اخیر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی صورت گرفته مرور اشتباهاتی در گذشته بود که 
سبب شد عده ای از این فضا سوء استفاده کنند. پزشکیان با بیان اینکه مقرر شده که 
مشکلات و اشتباهات گذشته مستند شود، یادآور شد: گاهی گزارش هایی ارائه شده اما 
تنها به همان ارائه گزارش اکتفا می شود، اما اگر گزارش ها مستند شود، می توان به آن 
مراجعه کرد تا مشخص شود که چه مسیری طی شده و به کجا رسیده ایم. وی افزود: 
با حضور کارشناسان، نخبه ها و مدیران وضعیتی که سبب بروز چالش شده بررسی می 
شود و پیشنهادات جمع بندی شده و از عقل جمعی برای پیشگیری از این مشکلات و 
سوءاستفاده ها بهره برداری می شود. نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در 
شرایط کنونی گام نخست شناخت خطراتی بوده که کشور با آن مواجه است، ادامه داد: 
گام دوم مستندسازی این شناخت ها و اطلاعات است که باید در اختیار مدیران وسیاست 

گذاران قرار گیرد تا بتوانند راه حل های خود را ارائه دهند.

بخشنامه نوبخت به دستگاه های اجرایی؛ 

حقوقتیرماهکارمندانبااحکامجدید
پرداختشود

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور در بخشنامه ای به دستگاه ها اعلام کرد: حقوق 
ماه  مابه التفاوت سه  با  احکام جدید همراه  اساس  بر  تیرماه  در  کارمندان  مزایای  و 
گذشته پرداخت شود.  به گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور، »محمدباقر نوبخت« 
در بخشنامه ای اعلام کرد: دستگاه های اجرایی ملی و استانی احکام کارگزینی کارکنان 
رسمی، پیمانی و قراردادی خود را بر اساس مفاد مندرج در مصوبه های صادره و حقوق 
و مزایای آنان در تیرماه را بر اساس احکام جدید همراه با مابه التفاوت سه ماه گذشته 
پرداخت کنند. براساس این بخشنامه منابع موردنیاز برای اجرای این مصوبه )افزایش 
حقوق کارکنان در قانون بودجه 97 که در 13 خرداد توسط هیات وزیران اصلاح شد( 
تأمین شد.  معاون رییس جمهور در سفر به اهواز اعلام کرده بود که افزایش حقوق 
کارکنان از اردیبهشت ماه اعمال می شود، اما این موضوع در برخی دستگاه ها اجرا نشد 
و یک ماه بعد سخنگوی دولت پیش ا ز عید فطر در نشست خبری هفتگی باردیگر تاکید 

کرد که حقوق شاغلان و بازنشستگان باید با احکام جدید پرداخت شود. 

وزیر نفت گفت : تاکنون تغییر عمده ای در میزان تولید و صادرات نفت ایران 
حاصل نشده است و در قبال اقدامات آمریکا، برنامه های خود را پیش خواهیم برد.
بیژن نامدار زنگنه در خصوص مقابله ایران با سیاستهای نفتی آمریکا افزود: به 
هرحال یک جنگ تجاری جریان دارد و در این میان، ما هم کارهای خودمان 

را به پیش می بریم و تاکنون تغییر عمده ای در میزان تولید و فروش نفت خام 
ایران حاصل نشده است.

وزیر نفت گفت: هم اکنون تغییر عمده ای در میزان تولید و صادرات نفت 
ایران حاصل نشده و جمهوری اسلامی ایران در قبال اقدامات آمریکا، برنامه ها و 

سیاست های خود را به پیش برده و خواهد برد.
وزیر نفت همچنین در خصوص سیاستهای آمریکا و اظهارات و توئیت های 
رئیس جمهور این کشور در مورد اعمال فشار به برخی اعضای اوپک برای افزایش 
تولید گفت: اصل و اساس اوپک بر این است که بازار نفت، سیاسی نباشد و عوامل 
سیاسی در بازار دخالت نداشته باشند تا عرضه و تقاضا قیمت نهایی نفت را تعیین 
کنند اما برخی اقدامات سیاسی و بی ثباتی ها، موجب ایجاد نگرانی در بازار نفت 
و افزایش قیمت می شود و از جمله دستور توهین آمیز ترامپ به برخی اعضای 
اوپک که توهین به حاکمیت ملی کشورهای مستقل عضو این سازمان است 

موجب افزایش نگرانی ها در این بازار شده است.
وی تصریح کرد: این روزها با اقدامات آقای ترامپ، قیمت جهانی نفت هرروز 
بجز در برخی روزها بالا رفته است و اینکه وی به کشوری مستقل دستور می 
دهد که تولید را بالا ببرید چراکه من با پول اندکی که از شما می گیرم از شما 
محافظت کرده و امنیت شما را تامین می کنم ، این علاوه بر اینکه برای مردم 
این کشورها و حاکمیت ملی آنها بسیار توهین آمیز است، موجب بی ثباتی در 

بازار نفت هم می شود.
زنگنه در خصوص افق پیش روی بازار جهانی نفت و صادرات ایران هم گفت: 
باید ببینیم در ماههای آتی، چه تغییری حاصل می شود و بازار به کدام سو می 
رود اما تاکید می کنم که وزارت نفت و دولت در قبال اقدامات آمریکا، مقابله کرده 

و تمام تلاش خود را مصروف داشته و دارد تا بازار خود را حفظ کند.
وزیر نفت همچنین در خصوص پیشنهاد نفتی ارائه شده در بسته پیشنهادی 
اتحادیه اروپا به کشورمان در مذاکرات اخیر گفت: البته من هنوز این پیشنهاد را 
ندیده ام اما همکاران وزارت امور خارجه آن را دیده و ظاهرا از جزییات آن هم 
خیلی راضی نبوده اند چراکه ما از اتحادیه اروپا انتظار داریم مسئولیت خودش را 

در حفاظت از برنامه جامع اقدم مشترک )برجام( به انجام برساند.
زنگنه همچنین در خصوص موضع رئیس جمهور در قبال صادرات نفت ایران 

نیز گفت: بیانات و نظر رئیس جمهور کاملا روشن و شفاف بود.

وزیر نفت ؛

تغییر عمده ای در صادرات نفت بوجود نیامده است 

خوشحالم که صنعت گردشگری متولی و طرفدار دارد؛

فعالبخشخصوصی:توسعهگردشگری
بهمهارتانسانینیازدارد

مدیر هتل بین المللی هرمز بندرعباس و فعال بخش خصوصی حوزه گردشگری 
با اشاره به اینکه توسعه صنعت گردشگری کشور بر پایه ارایه خدمات مطلوب است، 
گفت: این صنعت به مهارت انسانی زیادی نیاز دارد، زیرا خدماتی که گردشگران 

طلب می کنند، باید توسط نیروی انسانی ماهر به نحو مطلوب ارایه شود.
عبدالوهاب قاضی در گفت و گو یی اکونومیست گفت: ارایه خدمات مناسب و 
در حد استانداردهای جهانی به گردشگران مساوی با افزایش تعداد آنها است، اگر 
گردشگرانی که به ایران می آیند، خدمات مناسب دریافت کنند، بی شک آمار 

گردشگران ورودی به کشور به نحو چشمگیری افزایش خواهد یافت.
او با اشاره به این که، توسعه زیرساخت های گردشگری برای جذب گردشگر 
از اهمیت زیادی برخوردار است، گفت: اگر وضعیت جاده، حمل و نقل، فرودگاه 
ها، هتل ها و سرویس های بهداشتی بین جاده ای مناسب و مطلوبی در کشور 
وجود داشته باشد، در سال های آینده شاهد ورود گردشگران بیشتری به کشور 

خواهیم بود.
قاضی با تاکید بر اینکه صنعت گردشگری می تواند محور توسعه اقتصادی کشور 
باشد، افزود: اگر دولتمردان و مسئولان مربوطه باور کنند که گردشگری می تواند 
به اقتصاد کشور کمک کند، تمام توان خود را برای توسعه این صنعت به کار 

خواهند گرفت.
او در ادامه به فیلم منقطع و پخش شده برنامه "طبیب" در شبکه های اجتماعی 
اشاره کرد و گفت: خیلی خوشحالم که خبرنگاران حوزه گردشگری نسبت به اتفاق 
ها و صحبت های ارایه شده در این زمینه آنقدر حساس هستند و این یعنی اینکه 

صنعت گردشگری متولی و طرفدار دارد.
این فعال بخش خصوصی حوزه گردشگری یادآور شد: حضور من در آن برنامه 
به عنوان پزشک بود، نه کارشناس گردشگری، چون برنامه، یک برنامه پزشکی 
است و صحبت هایی که مطرح شده درباره تغییرات محیطی و تاثیر سفر بر روح 

و روان انسان ها بود.
قاضی گفت: سازمان جهانی گردشگری در سال های اخیر تعریف های متفاوتی 
از گردشگری ارایه کرده است و آخرین نظر آنها هم این بود که اگر کسی 24 

ساعت از خانه و محل زندگی اش دور شود گردشگری اتفاق افتاده است.
او ادامه داد: ممکن است کسی فرصت سفر رفتن با تعریفی که سازمان جهانی 
گردشگری ارایه کرده است را نداشته باشد، از این رو اگر آن فرد بتواند مسیر رفت 
و آمد از خانه به محل کار و مراکزی که در آنها تردد می کند و یا اتمسفر خانه را 
با جا به جایی دکوراسیون و اشیای منزل تغییر دهد، ذهنش این تغییرات را به 

منزله وقوع گردشگری تلقی می کند.
قاضی گفت: انسان ها در سفر و یا با تغییر وضعیت فعلی خود در زندگی و محل 
کار، می توانند روح و روانش را بهبود بخشیده و این تغییرات به آرامش فکری 

آنها کمک خواهد کرد.
وی توضیح داد که من در آن برنامه می خواستم ترم جدیدی از گردشگری را 
به مردم معرفی کنم که با ایجاد تغییرات در محیط اطرافمان و برای لذت بردن 
از لحظه لحظه زندگی باید این تغییرات را از خودمان و از خانه و محل کار شروع 

کنیم.
مدیر هتل بین المللی هرمز تاکید کرد: حواس پنجگانه تاثیر زیادی بر رفتار 
انسان ها دارد، اگر افراد در سفر از این حواس بهره کافی ببرند، سفر و گردش و 
تغییرات ایجاد شده در محیط اطرافمان برای انسان ها لذت بخش خواهد شد و 

انسان ها بهتر، سالم تر و سر حال تر زندگی خواهند کرد.

یک اقتصاددان مطرح کرد

نقدینگیهایسرگردانیکهراهیبرایجذبآننیست!
یک اقتصاددان با بیان اینکه در کوتاه مدت راهی برای جذب سرمایه ها وجود ندارد؛ 

میزان باقی مانده از سیل نقدینگی ها را حدود 400 هزار میلیارد تومان تخمین زد.
عبدالله مشکانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نباید برای ارز نرخی را تعیین کرد، 
گفت: نرخ ارز را باید بازار تعیین کند. چرا که تورم در ایران وجود دارد و با این شرایط 
نمی توان نرخ ارز را ثابت نگاه داشت. اگر دولت در طول سال های گذشته اجازه می داد 
نرخ ارز روند افزایشی خود را متناسب با تورم طی کند، این جهش قیمتی را در قیمت 

ارزها شاهد نبودیم.
*افزایش نرخ ارز معلول است نه علت

وی با اشاره به تحولات فعلی بازار ارز این تحولات را معلول سیل نقدینگی ارزیابی 
کرد و گفت: واقعیت این است که افزایش نرخ ارز معلول افزایش حجم نقدینگی 
در اقتصاد است و نه علت آن. در حالی که در حال حاضر همه تلاش ها معطوف به 
کنترل نرخ ارز به عنوان معلول شده است که این قضیه خود می تواند باعث افزایش 
واردات کالاهای قاچاق و تضعیف تولید ملی شود. کارشناس مسائل اقتصادی با بیان 
اینکه دولت باید دست از سیاست تخصیص نرخ ارز به کالاهای لوکس بردارد، گفت: 
اقلامی مانند لوازم آرایشی نباید توسط دولت یارانه ارزی بگیرند. چرا که این به اتلاف 

سرمایه ها منجر می شود.
*۶۰۰ هزار میلیارد تومان از نقدینگی ها خنثی شد

وی با بیان اینکه برآورد می شود حدود 500 تا 600 هزار میلیارد تومان در بازارهای 

خودرو، مسکن و طلا خنثی شده باشند، ادامه داد: حدود 400 هزار میلیارد تومان از 
این نقدینگی باقی مانده است که متاسفانه در کوتاه مدت راهی برای جذب آن وجود 

ندارد و حتی ممکن است منجر به تورم کالایی هم شود.
مشکانی با بیان اینکه دولت برای افزایش درآمد خود باید راه های دیگری را پیدا کند، 
گفت: دولت باید یک سیاست جامع مالیاتی را در پیش بگیرد تا از آن طریق کسب 

درآمد داشته باشد و اتکای صرف خود به نفت را کاهش دهد.
*اتلاف منابع دولتی چطور اتفاق می افتد

وی با ارائه مثالی در توضیح دلایل خود برای عدم اختصاص ارز دولتی به برخی از 
کالاها اظهار کرد: تصور کنید دولت گندم، تخم مرغ و شکر را با ارز 4200 تومانی وارد 
می کند اما یک تولیدکننده می آید و اینها را با هم ترکیب کرده و کیک درست می کند 
و آن کیک را در بازار معادل ارز 8000 تومانی به فروش می رساند. اینجا اتفاقی که 
می افتد فقط اتلاف منابع دولتی و رانت خواری عده ای از خواص است که از این اختلاف 
قیمت ها سوء استفاده می کنند. این کارشناس بازار سرمایه در پایان با بیان اینکه ما 
در طول سال های گذشته در دوران دوم روسای جمهورمان همیشه جهش نرخ ارز را 
تجربه کرده ایم، گفت: چه ترامپ می آمد و چه نمی آمد، ما جهش نرخ ارز را که از سال 
1395 آغاز شده بود، تجربه می کردیم. واقعیت این است که تحریم ها فقط یک شوک 

بیرونی است که باعث شده آن اتفاقی که باید می افتاد، زودتر رخ دهد.
گفتنی است، به حرکت درآمدن سیل نقدینگی  ها بعد از کاهش نرخ سود سپرده 

های بانکی از اواخر شهریور ماه آغاز شد و در مسیر خود قیمت های مسکن، طلا، 
سکه، و ارز را دچار شوک قیمتی کرد. سیلی که به نظر می رسد به این زودی ها قرار 

نیست فرو بنشیند.
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اعلام »مهدی تاج« رییس فدراسیون فوتبال مبنی بر تعیین خط قرمز برای همکاری با 
کی روش هر چند در فوتبال حرفه ای یک روش منحصر به فرد است اما آنچه فصل پیش 
رو را به سالی ویژه برای فوتبال ایران تبدیل می کند، تعامل سازنده مربیان تیم ملی و تیم 

های حاضر در لیگ برتر است. 
فوتبال ایران در سال 1397 یکی از سال های خاص خود را تجربه می کند؛ از یک سو 
تیم ملی فوتبال کشورمان با نمایش چشمگیر بهترین نتیجه خود را در ادوار جام جهانی 
کسب کرد و در سوی دیگر تیم های ملی و باشگاهی فوتبال ایران در این سال از مربیان با 

دانشی بهره می برند که سابقه فعالیت در بالاترین سطح فوتبال جهان را در کارنامه دارند.
حضور »کارلوس کی روش« و »جان توشاک« سرمربیان اسبق رئال مادرید، »زلاتکو 
کرانچار« و »برانکو ایوانکویچ« از مربیان با دانش کرواسی و »وینفرد شفر« آلمانی، بدون شک 

جذابیت های فراوانی برای فوتبال ایران ایجاد خواهد کرد. 
حضور بزرگان و تئورسین های فوتبال دنیا در کنار مربیان با دانش داخلی می تواند نوید 
بخش روزهای پرامیدی برای فوتبال کشورمان باشد؛ روزهایی که باید برونداد آن، پایانی 
بر حسرت 40 ساله ایران در قهرمانی آسیا و 26 ساله تیم های باشگاهی در لیگ قهرمانان 

این قاره باشد. 
اما ثمره حضور بزرگان فوتبال دنیا در ایران چه زمانی نمایان خواهد شد؟ این پرسشی 
است که در طول هفت سال حضور کی روش در ذهن هواداران شکل گرفته است. هر 
چند که کی روش با پیاده کردن تاکتیک های دفاعی در برابر تیم های بزرگ جهان نتایج 
قابل قبولی برای فوتبال کشورمان در آوردگاه های جهانی کسب کرده اما نگاه واقع بینانه 
به نتایج هفت سال گذشته فوتبال ملی و هزینه - فایده حضور کی روش در ایران نشان از 
آن دارد که سرمربی پرتغالی تیم ملی یک عنوان قهرمانی یا افتخار ماندگار به فوتبال ایران 
بدهکار است. افتخاری که می تواند تمام اما و اگرهای فوتبالِ کی روشی پسند را در هیاهوی 
قهرمانی جام ملت های آسیا محو و زمینه های حضور این مربی در نیمکت تیم ملی تا جام 

جهانی 2022 قطر را فراهم کند. 
هر چند که برخی ادعا می کنند که با بازی های چشم نواز ایران در برابر مراکش، اسپانیا 
و پرتغال چه نیازی به تعامل است و ایران نباید واهمه ای از جام ملت های آسیا داشته باشد 
اما در پاسخ به پیش فرض های ذهنی این افراد باید گفت که فوتبال باشگاهی و ملی در 
شرایطی باید در دستور کار قرار گیرد و برنامه ریزی های تیم ملی بر تمام برنامه ریزی های 
فوتبال باشگاهی ارجحیت داشته باشد که ایران برای قهرمانی در جام ملت های آسیا و پایان 
حسرت 40 ساله، بیش از پیش نیاز به همفکری و تعامل دارد. قهرمانی در این جام یک رویا 
و حسرتی است که چهار دهه از آن می گذرد و تیم ملی فوتبال ایران نتوانسته پس از انقلاب 

اسلامی در بالاترین سطح فوتبال آسیا به عنوان قهرمانی دست پیدا کند. 
همچنین در مسیر رسیدن به عنوان قهرمانی معتبرترین تورنمنت فوتبالی قاره کهن، کی 
روش تمام داستان نیست بلکه سناریو نویسی است که می تواند در کنار همدلی و هماهنگی 
با مربیان لیگ برتر و فدراسیون فوتبال این قهرمانی را تجربه کند. سرمربی پرتغالی تیم ملی 
همواره از ناملایمتی های باشگاهی گلایه دارد. گلایه کی روش و نحوه برخورد او با منتقدان 
در کنار موضع انفعالی فدراسیون فوتبال، دست این مربی برای توجیه ناکامی ها را باز 
گذاشته و وی با قهرمان سازی پس از هر تورنمنت، خواسته هایش را به فدراسیون تحمیل 

می کند و در پایان نیز به کسی پاسخگو نیست.
هر چند که نخستین مربی که در شرایط کنونی می بایست رویه تعامل را در پیش 
بگیرد کی روش است، اما حضور مربیان برجسته جهان فوتبال در ایران و مربیان بادانشی 
از کشورمان، فرصت طلایی برای نسل کنونی فوتبال ایران است که تیم ملی کشورمان با 
استفاده از دانش چنین مربیانی بتواند تاریخ ساز شود؛ تاریخی که مقدمه آن برنامه های 
فدراسیون فوتبال برای استفاده بهینه از دانش این مربیان و جلسات هم اندیشی آنان است. 
لازم است فدراسیون فوتبال در برنامه ریزی های خود برای تیم ملی یکجانبه عمل نکند 
زیرا تجربه نشان داده که ارتباط یک سویه تیم ملی با تیم های باشگاهی شاید در نگاه 
نخست برای تیم ملی مفید و سودمند باشد، اما یکجانبه گرایی محض، ممکن است نتایج 
فوتبال باشگاهی را در عرصه داخلی و رقابت های لیگ قهرمانان آسیا تحت تاثیر قرار داده و 
این برای فوتبال حرفه ای، اسپانسر تیم ها و سرمایه گذاران باشگاهی مثبت تلقی نمی شود. 
این فدراسیون به عنوان کارفرمای کی روش و مسئول برگزاری لیگ برتر لازم است با 
برگزاری جلسات همدلی و تعامل زمینه را برای انسجام، وحدت و همیت فوتبالی ایجاد کند 
تا راه قهرمانی آسیا که در چهار دهه گذشته به خاطر مسائل مختلف پرسنگلاخ شده برای 

تیم ملی فوتبال کشورمان هموارتر از گذشته باشد. 
با تحقق چنین شرایطی جام ملت های 2019 آسیا یک فرصت برای شروع دوران همدلی 
قلمداد می شود. فرصتی که در آن همدلی و تعامل شکل گرفته بین مربی تیم ملی و 
مربیان دیگر، شعله های اختلاف کی روش با مربیان باشگاهی را کنترل کرده و در پایان 
تورنمنت امارات این مربی پرتغالی را در جایگاه پاسخگویی قرار خواهد داد؛ جایگاهی که 
کی روش به بهانه کارشکنی های فدراسیون فوتبال و برخی از مربیان باشگاهی، از حضور 

در آن طفره رفته است.

نگران حذف استقلال و پرسپولیس از آسیا؛

سرخابیهایکماهفرصتدارند
مسئول کمیته مجوز حرفه ای سازمان لیگ می گوید باشگاه های استقلال و پرسپولیس 
بر مشکلات مالی و حساسیت AFC اشراف دارند ولی به جای حل مشکل بدهی ها، 

تمرکزشان را روی خرید بازیکن گذاشته اند.
سهیل مهدی با بیان اینکه زمان حضور نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا به ایران 
برای ارزیابی شرایط و مدارک باشگاه ها نزدیکتر می شود، گفت: نگرانی ما برای دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس همچنان برقرار است. بدهی های این دو باشگاه وجود دارد. 
هم مسئولان پرسپولیس و هم مسئولان استقلال نسبت به این شرایط و حساسیت آن 

اشراف دارند.
وی افزود: هیچ ابهامی وجود ندارد. مسائل و بدهی ها هم برای دو باشگاه ایرانی و هم 

برای کنفدراسیون فوتبال آسیا شفاف و روشن است.
مسئول کمیته مجوز حرفه ای سازمان لیگ درباره احتمال کنارگذاشتن سرخابی ها از 
فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا تصریح کرد: استقلال و پرسپولیس حدودا تا اواخر مرداد 
فرصت دارند. حجم بدهی آنها یک بحث است. بحث دیگر مدیریت کردن است که باید 
لحاظ شود. الان این دو باشگاه تمرکزشان را روی جذب بازیکن جدید گذاشته اند و می 
خواهند برای آسیا خودشان را تقویت کنند در حالی که تداوم این وضعیت، مشکل ساز 
می شود. باوجود اینکه آنها در حال جذب بازیکن هستند اما شاید از این بازیکنان فقط 

در لیگ داخلی بتوانند استفاده کنند. 
مهدی همچنین درباره مشکلات عجیب مالکیتی باشگاه سپیدرود اظهار کرد: در بحث 
مالکیتی سپیدرود نگرانی هایی داریم ولی هیات فوتبال رشت تضمین داده است. باید 

مدارک مالکیتی این تیم به روز رسانی شود.
مسئول کمیته صدور مجوز حرفه ای سازمان لیگ ادامه داد: همچنین درباره بحث 
مالکیتی تراکتورسازی و گسترش که باید مالک آنها جدا باشد. تذکر لازم را داده ایم و 

باید مدارکشان را آماده کنند.
وی در واکنش به صحبتهای محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتورسازی که گفته بود 
یک هولدینگ می تواند همزمان دو تیم داشته باشد، گفت: یک هولدینگ نمی تواند 
دو تیم داشته باشد. باید سهامدار عمده دو تیم جدا شود و برای همین امکان تیمداری 
همزمان گسترش و تراکتور توسط هولدینگ های آقای زنوزی وجود ندارد. وضعیت 

مالکیت گسترش باید زودتر مشخص شود.
مهدی در پاسخ به سئوالی مبنی بر ورزشگاه اختصاصی فولاد خوزستان و زمان بهره 
برداری از این ورزشگاه تصریح کرد: امیدوارم که این ورزشگاه برای فصل پیش رو افتتاح 

و بهره برداری شود. 
مسائل و تغییرات داخلی هنوز فرصت بهره برداری نداده است که امیدواریم حل شود. 
من از این استادیوم بازدید کردم و شرایط استفاده و برگزاری مسابقه را دارد. این ورزشگاه 
از هر نظر کامل و عالی است ولی در بحث پارکینگ مشکلاتی بود که در حال رفع آن 

بودند.
مسئول کمیته صدور مجوز حرفه ای سازمان لیگ در پایان درباره شرایط تیم نساجی 
مازندران و استادیوم شهید وطنی هم گفت: ما کارهای مهم را برای ورزشگاه وطنی در 
اولویت گذاشته ایم. مسئولان هم متعهد شدند که سر موقع کار را انجام بدهند. آنها 
قول داده اند و اگر تعهدشان تا زمان مقرر عملی نشود، نمی توانند در این ورزشگاه 

میزبان باشند.

امکان بازی در شهریور نیست؛

زمانسوپرجامتغییرنمیکند
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال گفت: نمی توانیم زمان سوپرجام را تغییر 

دهیم چونکه هر دو تیم متضرر خواهندشد.
سعید فتاحی در خصوص برگزاری دیدار سوپرجام بین تیم های استقلال و پرسپولیس 
گفت: هزار بار برنامه زمانبندی رقابت های لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا را نگاه کردیم. 

هیچ تاریخی بهتر از 29 تیرماه پیدا نکردیم که سوپرجام را برگزار کنیم.
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران تصریح کرد: اگر بخواهیم این بازی 
را شهریورماه برگزار کنیم هر دو تیم استقلال و پرسپولیس متضرر خواهند شد. چون که 

این دوتیم به یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا راه پیدا کرده اند.
 روند بازی های فصل پیش رویمان به دلیل حضور تیم ملی در جام ملت های آسیا نیز 
کمی فشرده خواهد بود. اما سعی داشتیم در همین تقویم هم کمترین فشار را به تیم ها 

بیاوریم تا بتوانند در آسیا هم بدرخشند.
وی در پایان درباره احتمال عدم حضور استقلال در بازی سوپرجام افزود: به خودشان 
مربوط است! وظیفه داریم بازی را برگزار کنیم. حالا اگر می خواهند نباشند و حدود 
دو میلیارد تومان ناقابل جریمه شوند دیگر در حیطه اختیاراتمان نیست. قطعا تا آخرین 

لحظه پای برگزاری این بازی می مانیم.

با چهارمین ناکامی پیاپی در جام جهانی 

برزیل دیگر آقای فوتبال دنیا نیست 
جدا از چند شیرجه نه چندان خوب، نیمار در جریان بازی تمام تلاشش را کرد 

ولی باز هم برای موفقیت برزیل کافی نبود.
برزیل با جان و دل در نیمه دوم جنگید و می خواست در جام جهانی باقی بماند 
ولی اوضاع برای شاگردان تیته خوب پیش نرفت. در خانه ها و کافه ها و ساحل 
ها و کلیساهای برزیل )زیرا فوتبال در برزیل یک چیز مقدس است(، همه بازی را 

تماشا کردند و منتظر بودند که تیمشان به بازی برگردد و خیلی دعا هم کردند.
 ولی هیچ چیز برای بازگشت این برزیل کافی نبود. آنها به یک دلیل خیلی ساده 
از جام جهانی حذف شدند. نمایش آنها به اندازه کافی خوب نبود.  شاید نتیجه 
2-1 نشان دهنده بازی به درستی نباشد. بلژیک بازی یک چهارم نهایی در کازان 
را برد زیرا تیم بهتری بود. تاکتیک های بهتری به کار گرفت، سازمان یافته تر بود، 
روحیه و انگیزه خوبی داشت. توانایی بهتری برای خروج از فشار داشت. در بیشتر 

نقاط زمین، بازیکنانشان به صورت انفرادی عالی بودند.
 برزیل هم روی کاغذ تمام مهره های لازم را دارد ولی در واقعیت اینطور نیست. 
بله نام بزرگی پشتش است و هنوز می تواند لبخند را به لب فوتبال دوستان بیاورد، 

چه آنها اهل ریو باشند، چه روسیه و چه هر جای دیگری.
 پیراهن های زرد بیش از همیشه می درخشیدند ولی در فوتبال مدرن، برزیل 
آنچه که لازم است را از دست داده است. تیمی که تا سال 2002، از 12 جام 
برگزار شده، 5 جام را می برد، حالا برای چهارمین جام پیاپی است که ناکام است 
و تنها 1 بار از این 4 دوره به نیمه نهایی رسیده که با نتیجه 7-1 مقابل آلمان 

شکست خورده است.
 این تیم نیاز داشت که محکم تر راه برود. لحظاتی از بازی بود که تکنیک انفرادی 
هواداران را به وجد می آورد ولی در نهایت ثمری نداشت. برزیل بین دوره فوتبال 
روان گذشته و فوتبال مدرن گیر کرده است. ترکیب های امروزی اکثرا در اروپا رشد 
می کنند و به همین علت است که تیم های اروپایی در جام خوش درخشیده اند. 
خط دفاع بلژیک همیشه آماده بود، جلوی شوت ها را می گرفت، نیمار را از جریان 

بازی خارج کرده بود و فضاهای خوبی برای حمله پیدا می کرد.
 در این قسمت از زمین، آنها مقابل برزیل کاملا برنده بودند. برای همین است 
که برزیلی ها انقدر سعی کردند که با شیرجه زدن و شبیه سازی کردن از حریف 
موقعیت بگیرند، شاید بیش از هر بازی دیگری. به خصوص نیمار که اگر بیخیال 

بازیگری شود، جواهر این ورزش است. 
داور  بود  ممکن  آیا  نبود،  مشهور  و شبیه سازی  زدن  به شیرجه  نیمار  اگر 
تصمیماتش را تغییر دهد و یک پنالتی برای آنها اعلام کند؟ هیچکس نمی تواند 

قضاوتی داشته باشد. رفتار او در طول رقابت ها باعث شده بود که برزیل نسبت 
به همیشه، کمتر دوست داشتنی باشد. بلژیک اما چون اینگونه نبود، قلب همه را 

ربوده و هواداران بسیاری دارد. 
پیش از حضور رناتو آگوستو در زمین، بازی در نیمه اول با دو گل بلژیک همراه 
شد ولی در دقایق پایانی، برزیل توانست یک گل را جبران کند و بازی 2-1 تمام 
شد. نیمار را کسی در حال گریه کردن ندید ولی مطمئنا از این شکست خیلی 
ناراحت بود. قرار بود که رستگاری باشد برای چهار سال پیش، وقتی که برزیل با 
امید و آرزو در میدان حاضر شد و شکستی خورد که هیچ میزبانی آن را تجربه 
نکرده بود. قرار بود این بازی ناجی آنها باشد، باید باهوش تر، سازمان یافته تر و 

اروپایی تر می بودند. به جایش آنها خودشان را وسط بحران پیدا کردند.
 گذشته برزیل باعث شده استانداردهای ویژه ای برای تیم در حال حاضر اخذ 
شود. برخی کشورها هر چیزی می دهند که سه بار به یک چهارم نهایی برسند 
و یک بار نیمه نهایی. اما برزیل نه، برای برزیلی ها فقط جام معنی می دهد و نه 

چیز دیگری.
 حالا با عبور بلژیک از برزیل، تیم زمان خودش با بازیکنان فوق العاده و با رهبری 
روملو لوکاکو و کوین دی بروین شجاع، به همه نشان داده که فوتبال چگونه بازی 
می شود. برزیل بار دیگر خواهد آمد، بار دیگر مدعی ولی اگر می خواهند موفق 

باشند، باید آن را پیدا کنند.

رئیس هیئت گلف استان قم از اعزام »علی ملک لی« گلف باز قمی به مسابقات جهانی وودبال در تایلند خبر داد.
رضا دلاوری اظهار داشت: رشته گلف در استان قم علاقمندان خاص خود را دارد و این رشته در قم هم در بخش مردان و هم 

در بخش زنان فعال است و در بخش قهرمانی نیز تیم های گلف قم به مسابقات قهرمانی کشور به طور منظم اعزام می شوند.
وی افزود: فعالیت های هیئت گلف استان قم تنها مختص رشته گلف نیست بلکه رشته های ورزشی زیر مجموعه گلف نیز 
فعالیت های خود را دنبال می کند به طوری که در رشته هایی مثل بهکاپ، وود بال، مینی گلف و بهکاپ ساحلی در سطح کشور 

حرف های زیادی برای گفتن داریم.
رئیس هیئت گلف استان قم با اشاره به یک اعزام قریب الوقوع بین المللی برای ورزشکار قمی گفت: علی ملک لی از 
ورزشکاران رشته وودبال استان قم خود را آماده حضور در مسابقات جهانی وودبال به میزبانی تایلند می کند و اکنون برای 
گذراندن اردوی آماده سازی در رشت حضور دارد. دلاوری بیان داشت: به دلیل آب و هوای گرم و شرجی در تایلند در این 
فصل از سال، استان گیلان برای اردوی ملی انتخاب شده و دارای مشابهت با وضعیت آب و هوایی در تایلند است و امیدواریم 

علی ملک لی در مسابقات جهانی حضوری موفق داشته باشد.
وی عنوان کرد: فعالیت های رشته مینی گلف در استان قم نیز به طور منظم در جریان است و تمامی علاقمندان به این رشته 
چه در بخش مردان و چه در بخش زنان برای آموزش و فعالیت می توانند همه روزه در نوبت عصر به دفتر هیئت گلف استان 

قم در ورزشگاه شهید حیدریان مراجعه کنند.

 مدیرعامل سابق باشگاه استقلال گفت:از افتخاری ممنون هستم که به حرف ما گوش کرد و خودش مذاکرات با بازیکنان را 
شروع کرد، حالا هم از هواداران استقلال می خواهم که آرامش داشته باشند تا مدیریت کارش را انجام بدهد.

علی فتح الله زاده در گفت وگو با فارس، در ابتدا در خصوص نتایج تیم ملی در جام جهانی و ارزیابی اش از این مسابقات گفت: 
چون تیم ملی بازی های خوبی انجام داد این اولین چیزی است که مردم به آن توجه کرده و به همین خاطر از نتایج تیم ملی 

راضی هستند. مردم راضی اند اما شاید برخی کارشناسان راضی نباشند چون آنها دیدگاه کارشناسی دارند.
وی افزود: کارشناسان می گویند  وقتی در آسیا رتبه اول را داریم چگونه ما نمی توانیم به مرحله بعد صعود کنیم اما تیم هایی 

مثل ژاپن وکره می توانند. در هر صورت این سوالاتی است که در ذهن کارشناسان به وجود می آید.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا خودش به عنوان یک ایرانی از عملکرد تیم ملی راضی بود یا خیر، گفت: نمی توانم بگویم تیم 
ملی خوب نتیجه گرفت اما معتقدم تیم ملی ایران خوب بازی کرد. شما ببینید ژاپن به مرحله بعد آمده و همین تیم بلژیک 
به مرحله یک چهارم نهایی رسیده است. ما در همین کشور بلژیک بازیکنی مثل کاوه رضایی داریم که آنجا از مدعیان آقای 
گلی بود. یا مثلا ووریا غفوری، سیدجلال حسینی به جام جهانی نرفتند که شاید اگر این اتفاق می افتاد تیم ملی ما به مرحله 
بعد می رفت. البته اینها شایدها هست ولی من معتقدم صحبت های کارشناسی را نباید با هوچی گری پاسخ دهیم و باید درد 
دل کارشناسان را هم گوش کرد. من به شخصه از کی روش راضی هستم ولی در هر صورت باید به شکلی او را مدیریت کرد.

وی در پاسخ به این سؤال که آیا فدراسیون باید تمام و کمال به صحبت های کی روش گوش بدهد، گفت: همه جوره نه. 
خواسته های کی روش قبل از جام ملت ها و اینکه او مدعی شده از حالا باید برای این مسابقات بیداری شویم منطقی است. 
طبیعتا او یک سری خواسته ها قبل از جام جهانی داشت که باید قبول کنیم نتوانستیم آنها را برآورده کنیم. او چند بازی 
بین الملل و سطح بالا می خواست که موفق به برگزاری آن نشدیم و اینها کمبودهایی است که کی روش احساس نیاز می کند.

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال در ادامه گفت وگو با فارس در خصوص اینکه شرایط این تیم را بررسی می کند یا خیر، گفت: 
من هر روز پیگیر اخبار باشگاه هستم و به اندازه همه مسئولان استقلال اخبار باشگاه را پیگیری می کنم. مگر می شود من 
حواسم به استقلال نباشد. وی در پاسخ به این سؤال که نقل و انتقالات استقلال را چطور ارزیابی می کند، گفت: به شخصه 
خودم نگران وضعیت تیم هستم ولی هواداران استقلال را به آرامش دعوت می کنم.افتخاری تنها است و از او ممنونم که به 
حرف من گوش کرد و وقتی گفتم خودش مستقیما با بازیکنان مذاکره کند این کار را انجام داد. این حرکت افتخاری بسیار 
خوب بود و من از هواداران می خواهم اصلا به مدیریت فشاری وارد نکنند. وی تاکید کرد: هواداران استقلال بدانند بازیکنان 
قیمت ها را بالا بردند و تحت فشار گذاشتن افتخاری کار درستی نیست. این را قلبا می گویم . هواداران اجازه دهند او کارش را 

بکند و اگر نتوانست بعدا انتقاد کنند ولی انتقادهای الان اصلا به نفع تیم و باشگاه نیست.
وی در خصوص اینکه در چه شرایطی استقلال را برای فصل بعد مدعی می بیند، گفت: بازیکنانی مثل تیام، ابراهیمی، 
جباروف، سیدمجید حسینی و غفوری تاثیرگذار هستند که اگر با آنها تمدید شود شرایط تیم خواهد شد. اگر این اتفاق 

نیفتاد، کار سخت می شود ولی منم مطمئنم افتخاری با این نفرات مذاکره خواهد کرد و آنها را حفظ می کند.

 برای نخستین بار رقابت های قهرمانی بولینگ در قم برگزار شد و نیلوفر قاسمی ماهر و سید محمد نقاش عناوین برتر را کسب 
کردند.

به گزارش مهر، اولین دوره رقابت های بولینگ آزاد استان قم با حضور 35 بولینگ باز در 2 بخش مردان و زنان برگزار شد و در 
پایان این رقابت ها نفرات برتر با دریافت جوایز نقدی مورد تقدیر قرار گرفتند.

در این مسابقات که روز جمعه در  تنها باشگاه بولینگ استان قم برگزار شد در بخش بانوان نیلوفر قاسمی ماهر به عنوان نفر اول 
برگزیده شد البته در بخش بانوان به دلیل کم بودن شرکت کنندگان تنها نیلوفر قاسمی ماهر توانست با کسب بالاترین امتیاز نفر 

برتر بانوان را به خود اختصاص دهد.
در مسابقات بخش مردان سید محمد نقاش بر سکوی نخست ایستاد و مهدی ایزدی و محمد صادق حائری به ترتیب دوم و 
سوم شدند. در اولین دوره رقابت های قهرمانی بولینگ استان قم در مجموع 2 میلیون و پانصد هزار تومان جایزه نقدی اهدا شد.

علی اکبر قاسمی سرپرست هیئت تازه تأسیس بولینگ اسنوکر و بولس استان قم اظهار امیدواری کرد بولینگ بازان قمی به 
زودی با برگزاری دوره های مختلف آموزشی با توانایی بالاتری در رقابت های کشوری حضور پیدا کنند.

وی همچنین با اشاره به سال حمایت از کالای ایرانی گفت: دستگاه های بولینگ که دارای تکنولوژی بسیار پیشرفته نیز 
هست هم اکنون توسط مهندسان توانمند ایرانی در استان قم در حال تولید است و صادرات این دستگاه ها نیز در دستور کار 

قرار گرفته است.

رییس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال درباره قوانین نقل و انتقالاتی توضیحاتی ارائه کرد.
روزبه وثوق احمدی، بعدازظهر شنبه در کلاس آموزشی نقل و انتقالات برای باشگاه ها، درباره حواشی این روزهای نقل و انتقالات 
اظهار کرد: امسال سال دومی است که مقررات نقل  و انتقالات جدید به حالت اجرایی در آمده است. در این مقررات شرایط فسخ 
قرارداد یک طرفه بازیکنان و باشگاه ها در نظر گرفته شده است. مشاهده شده که بیش تر بازیکنان اقدام به فسخ یک طرفه قرارداد 
کردند اما جوانب امر را نادیده گرفتند که باشگاه ها به کمیته تعیین وضعیت شکایت کردند و ما به آن رسیدگی کردیم. درست 
است که قوانین حق فسخ یک طرفه قرارداد را برای بازیکنان و باشگاه ها در نظر گرفته است اما این نکته حائز اهمیت است که 
اگر مقررات به درستی رعایت نشود بین 4 تا 6 ماه محرومیت برای بازیکن متخلف و دو پنجره محرومیت برای باشگاه متخلف در 
نظر گرفته می شود. او درباره محرومیت باشگاه های بدهکار از حضور در لیگ قهرمانان آسیا گفت: به عنوان یک اصل کلی براساس 
مقررات F3 و F4 مقررات فیرپلی مالی، اگر باشگاهی بدهی داشته باشد از حضور در لیگ قهرمانان آسیا محروم می شود. البته 
فدراسیون فوتبال را هیچ خطری تهدید نمی کند اما فدراسیون باید در این مورد سخت گیری کند. این سخت گیری که برای ثبت  

قراردادها انجام داده ایم به این خاطر است که باشگاه ها با قوانین جدید وفق پیدا کنند.
رییس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال درباره پرونده شکایت علی دایی از پرسپولیس و پرویز مظلومی 
از استقلال توضیح داد: این دو مورد در صلاحیت کمیته انضباطی است. من شنیده ام با درایت علی دایی و پرسپولیس موضوع 
منتفی شده است اما در مورد مظلومی، شکایتی مطرح نشده است. اگر بازیکن و مربی ای ادعای دارد باید شکایت کند تا در مورد 

آن تصمیم گیری شود.
وثوق احمدی درباره پرونده ترابی گفت: پرونده ترابی طبق ماده 50 اساسنامه فدراسیون فوتبال، نظارت بر نقل و انتقالات برعهده 
کمیته تعیین وضعیت است. ما شنیدیم که آقای ترابی با باشگاه سایپا تا پایان فصل 98-97 قرارداد داشته و در آن واحد اقدام به 
انعقاد قرارداد با باشگاه تراکتورسازی کرده است. در واقع سرپرست باشگاه تراکتورسازی این موضوع را مطرح کرده است. شنیده 
می شود که باشگاه پرسپولیس هم خواهان به خدمت گرفتن ترابی برای نیم فصل دوم است. بنابراین براساس مقررات به این سه 
باشگاه اخطار دادیم تا هر قراردادی که با این بازیکن امضا کردند را به ما ارائه دهند تا این قراردادها را کنار هم قرار دهیم تا بفهمیم 
مقررات رعایت شده یا نه. اگر مقررات رعایت نشده باشد با هر دو طرف ماجرا برخورد می شود و محروم می شوند. باید بفهمیم که 

کدام باشگاه تخلف انجام داده است.
او درباره بدهی های باشگاه ها به بازیکنان و مربیان خارجی و سخت شدن پرداخت این بدهی با توجه به افزایش قیمت دلار بیان 
کرد: خوشبختانه با سخت گیری های سال گذشته قسمت عمده بدهی ها به بازیکنان و مربیان خارجی پرداخت شد. این که باید 

برای پرداخت این بدهی ها دلار دولتی پرداخت شود به خود باشگاه ها مربوط است و در حیطه اختیارات ما نیست.
رییس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سوال که پرونده جباری و استقلال در چه 

مرحله ای است، گفت: کماکان در کمیته استیناف در حال بررسی است.

رئیس هیئت گلف استان قم:

گلفبازقمیدرمسابقاتجهانیوودبالشرکتمیکند

علی فتح الله زاده :

هواداراناستقلالرابهآرامشدعوتمیکنم

برای نخستین بار برگزار شد 

رقابتهایقهرمانیبولینگدرقم

اخطار به پرسپولیس، سایپا و ترکتور برای قرارداد ترابی

وثوقاحمدی:درصورتفسخغیرقانونیقرارداد
بازیکنوباشگاهمحروممیشوند

کالبدشکافی حذف برزیل 

غولکشیبلژیکدرگورستانبزرگان
حمیدرضا صدر 

مقاومت برابر برزیل که با ورود روبرتو فیرمینو و سپس داگلاس کاستا 4-2-4 بازی 
می کرد آسان نبود، ولی نسل طلایی بلژیک تاب آورد. تاب آورد و کازان را بدل کرد 

به "گورستان بزرگان".
استادیوم کازان قربانی بزرگ دیگری گرفته بود. در آن میدان سر سه تیمی که 
یازده بار فاتح جام جهانی شده بودند را بریده بودند. سر آلمان برابر کره جنوبی را، 
آرژانتین مقابل فرانسه را و سرانجام برزیل برابر بلژیک را... این بار که سوت را به صدا 
درآوردند نیمار سرش به علامت افسوس تکان داد، کوتینیو دستی به صورت خیس 
شده اش کشید و نگاهی به طرفداران بلژیکی انداخت، مارسلو بلافاصله میدان را 
ترک کرد. بلژیک یازده میلیونی، برزیل دویست و هفت میلیونی را شکست داده و 
تیته بزرگ برابر مارتینز مغلوب شده بود. انتظار برزیلی ها برای ششمین فتح جام 
حداقل تا چهار سال بعد بیست ساله می شد و بلژیکی ها در یک قدمی فینال بزرگ 
قرار می گرفتند. تیم ملی بلژیک احتمالا تاریخی ترین نمایشش را به رخ کشیده بود.
نمایش نیمه اول پسران روبرتو مارتینز غیرمنتظره بود: آمیزه ای از قدرت، مهارت 
و برنامه. نیمه ای که ستاره های آمریکای جنوبی دنبال سایه بلژیکی های خوش 
قریحه دویدند. فرناندینیو دروازه خودی را گشود و کوین دی بروین طی آن ضد 
حمله برق آسا از فاصله بیست و پنج یاردی گل دوم را زد. دو بار گشودن دروازه 
آلیسون که طی جام فقط یک بار فرو ریخته بود، غریب بود. بلژیکی ها هم میدانستند 
چگونه حمله کنند و هم کی و توسط کدام بازیکن. نمایش پانزده دقیقه آخر دیدار 
پس از گل رناتو آگوستو که فاصله را به یک گل گاهش داد سوی دیگر قدرت بلژیکی 
ها را به رخ کشید: قدرت جسمی و ذهنی شان را. آن هم فقط چهار روز پس از عقب 
افتادم 0-2 برابر ژاپن و پیروزی 3-2 در واپسین لحظه. این بار جدل زمین خوردن 
گابریل خسوس برابر یان فرتونگن در محوطه جریمه هم بلژیکی ها را به بند نکشید.
بلژیک همیشه بازیکنان شایسته ای داشت، ولی "نسل طلایی سرخپوش ها" 
ذهنیت آهنین دیگری را به نمایش گذاشته و بدل به مدعی فتح جام 2018 شده 
بود. لوکاکو پیش از دیدار با برزیل جمله "... اعتقاد دارم اگر بدانیم چگونه حمله های 

مان را طراحی کنیم شکست شان بدهیم" را با اعتماد به نفس بر زبان آورده بود.
روبرتو مارتینز اسپانیایی این مربی سابق سوانسی، ویگان و اورتون چه کرد و 

چگونه؟
او سوانسی را در 2008 قهرمان لیگ یک انگلیس کرده و در 2013 با ویگان جام 

حذفی را به چنگ آورده بود، با این وصف انتخاب یک مربی اسپانیایی زبان برای 
رهبری بلژیک سئوال برانگیز بود. ولی بلژیک از بدو ورود مارتینز پس از شکست از 
اسپانیا در نخستین بازی اش به رهبری او طی بیست و چهار دیدار شکست نخورده 
و اکنون یک دیدار تا فینال جام جهانی فاصله دارد.  پیش از این پرسش این بود 
آیا بازیکنان بزرگ بلژیک گره خواهند خورد؟ و اکنون مارتینز ستاره های متکبری 
مثل هازارد، دی بروینه و لوکاکو که در باشگاه های شان مردان کلیدی هستند را 
کنار هم قرار داده و رویای قهرمانی را برای شان باورپذیر کرده. نسل طلایی پاسخ 
خرده گیران را داده بود و مارتینز برزیل را در کازان با نه بازیکن لیگ برتری شکست 
داده بود: کورتوا، کمپانی، آلدورویرلد، فرتونگن، فلینی، چادلی، دی بروینه، هازارد و 
لوکاکو... تغییرات تاکتیکی مارتینز حالا در بطن تمهیدات تاکتیکی کارساز جام قرار 
گرفته اند. او برابر ژاپن در حالی که مردانش 0-2 عقب افتاده بودند، فلینی - که می 
گفتند بی مصرف ترین بازیکن منچستر یونایتد است - و چادلی - مرد میانی وست 
بروم سقوط کرده به لیگ پایین تر - را روانه میدان کرد و هر دو بازیکن گل زدند. 
همان دو بازیکنی که برابر برزیل در ترکیب اصلی راهی میدان شدند. فلینی و آکسل 
ویتسل برابر چهار مدافع نقش هافبک های دفاعی را برعهده گرفتند و چادلی بود 
که با ضربه کرنر زمینه ساز به ثمر رسیدن گل اول شد. بلژیک دفاع سه نفره را کنار 
گذاشت و به سیستم 3-3-4 روی آورد. آن هم بدون مهاجم نوک سنتی، لوکاکو در 
جناح راست قرار داشت که دی بروین را در مقایسه با دیدارهای پیشین به جلو فرا 
می خواند و مترادف با گل او هم شد. سرعت دی بروین، قدرت و سرعت لوکاکو و 
پا به توپ شدن های هازارد تدریجا بیشتر شدند و بیشتر. لوکاکو بود که ضربه کرنر 
منجر به گل را بدست آورد و فرارش به گل دوم انجامید. غیبیت کاسمیرو هافبک 
دفاعی برزیل عیان بود و بلژیکی ها طی ضد حمله های شان به 3-4-3 که دی 
بروین در نوک لوزی خط میانی بازی می کرد تغییر شکل می دادند و فرناندینیو 
نمی توانست برابر آماج حمله ها مقاومت کند. در  سوی دیگر هم هازارد فاگنر را به 
بند کشید.  مقاومت برابر برزیل که با ورود روبرتو فیرمینو و سپس داگلاس کاستا 
4-2-4 بازی می کرد آسان نبود، ولی نسل طلایی بلژیک تاب آورد. تاب آورد و 

کازان را بدل کرد به "گورستان بزرگان".

*غفار میرزایی
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صبحانه بخورید تا قلبتان سالم بماند 

نقشنخوردنصبحانهدرمشکلاتقلبیومغزی

صبحانه نخوردن، سرگیجه، ضعف و سردرد را به همراه خواهد داشت. پژوهش ها نشان 
می دهد که عدم مصرف صبحانه خطر افت قند خون را بالا برده و این مشکل نیز باعث بروز 

مشکلاتی مانند لرز، سرگیجه، ضعف، سردرد و تپش قلب می شود.
نخوردن صبحانه چه مضراتی برای بدن و مغز ممکن است داشته باشد؟

خوردن صبحانه خیلی مهم است و چشم پوشی از آن در طولانی  مدت آسیب های جدی 
به سلامتی می زند. اولین مورد که خودتان هم به آن اشاره فرمودید آسیبی است که به مغز 
می زند. در واقع اگر صبحانه نخورید مغزتان درست کار نمی کند. محققان مشاهده کردند 
کودکانی که صبحانه نمی خورند در مدرسه احساس خستگی بیشتری کرده و نمی توانند 
به درستی تمرکز داشته باشند. به طور کلی نتایج تمام پژوهش های انجام شده در خصوص 
صبحانه نشان می دهد که مصرف منظم صبحانه باعث افزایش قدرت حل مسائل، بهبود 

یادگیری، افزایش خلاقیت کاری و به خاطر سپاری بهتر می شود.
دومین مورد این است که صبحانه نخورید چاق می شوید. برای کنترل بهتر وزنتان حتما 
صبحانه میل کنید. افرادی که صبحانه نمی خورند برای کسب انرژی و مقابله با گرسنگی 
در وعده های اصلی یا میان وعده ها پرخوری می کنند. مصرف مواد غذایی مناسب برای 
صبحانه مانع از تجمع انسولین می شود. باید بدانید که این هورمون باعث می شود که 

سلول های چربی، اسیدهای چرب بیشتری ذخیره کند.
 سومین مورد کاهش جذب مواد مغذی است. صبحانه اولین وعده ی غذایی برای تامین 
مواد مغذی بدن است. افرادی که به صبحانه شان اهمیت می دهند کلسیم، فیبر، زینک 
)روی(، آهن و ویتامین های A،C و B2 بیشتری دریافت می کنند. اگر از خیر صبحانه 

بگذرید خودتان را از تغذیه ی سالم محروم خواهید کرد.
چهارم این که صبحانه نخورها بی اعصاب تر هستند. مصرف مواد غذایی مناسب برای 
صبحانه باعث تامین ویتامین ها و مواد معدنی بدن شده و کمک می کند که با انرژی بیشتری 
روز را سپری کنید. اما صرفنظر از اولین وعده ی غذایی باعث می شود که خیلی زود احساس 
خستگی و کج خلقی کنید. مغز و بدن برای داشتن عملکردی مناسب به گلوکز نیاز دارند. 
در نتیجه بعد از گرسنگی شبانه، فقط صبحانه می تواند بدن را تغذیه و انرژی لازم برای آغاز 

فعالیت های روزانه را به او بدهد.
مورد پنجمی که باید بدانید این است که صبحانه نخوردن احتمال ابتلا به دیابت را افزایش 
می دهد. زمانی که به خواب می روید میزان انسولین بدن در حد متعادل قرار دارد؛ اما زمانی 
که از خواب بیدار می شوید و روزه ی شب گذشته را نمی شکنید میزان انسولین افت پیدا 
می کند. وقتی که ظهر شروع به غذا خوردن می کنید این هورمون به طور ناگهانی بالا می رود 
و در این حالت می ماند. به مرور زمان این تغییر میزان انسولین می تواند بدن را به سمت 

مقاومت سلول ها به انسولین ببرد که نتیجه ای جز بروز دیابت نوع دو ندارد. 
و مورد ششم این که صبحانه نخوردن قلبتان را بیمار می کند. یک پژوهش نشان داد 
افرادی که از خیر صبحانه می گذرند به میزان 27 درصد بیشتر در معرض حمله ی قلبی 
و مرگ و میر ناشی از بیماری های عروق کرونری قرار می گیرند. واقعیت این است که ناشتا 
ماندن طولانی مدت )یعنی از بعد وعده ی شام تا ناهار روز بعد( باعث افزایش فشار خون 
سیستولیک و دیاستولیک و بالا رفتن میزان تری گلیسیرید، افزایش کلسترول بد خون و 

غیره می شود. تمام این مشکلات نیز خطر بروز بیماری های قلبی را بالا می برد.
در نهایت این که صبحانه نخوردن، سرگیجه، ضعف و سردرد را به همراه خواهد داشت. 
پژوهش ها نشان می دهد که عدم مصرف صبحانه خطر افت قند خون را بالا برده و این 

مشکل نیز باعث بروز مشکلاتی مانند لرز، سرگیجه، ضعف، سردرد و تپش قلب می شود.

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت:

چاقیکودکان،معضلآیندهسلامتجامعهاست
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت گفت: چاقی در قرن 21 پدیده قرن نامیده 

شده است به طوری که همه کشورها دچار این معضل هستند.
دکتر زهرا عبداللهی اظهارکرد: چاقی زمانی اتفاق می افتد که انرژی دریافتی بدن بسیار 
بیشتر از انرژی تولیدی باشد. اگر مقدار مواد غذایی دریافت شده در بدن بیش از حد باشد 
و مصرف نشود،فرد چاقی می شود. در بزرگسالان با اندازه گیری توده بدنی می توان چاقی را 

اندازه گیری و مشخص کرد.
وی افزود: در کودکان با اندازه گیری قد و وزن و با اندازه گیری بی ام آی طبق منحنی های 
رشد کودک و براساس سن کودک، محاسبات لازم صورت می گیرد و مشخص می شود که 

کودک به چاقی دچار شده است و یا به آن مبتلا نیست.
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت تصریح کرد: برای کودکان از دو سالگی 
محاسبه توده چاقی براساس سن تا 18 سالگی مشخص شده است و بعد از آن مانند 

بزرگسالان این مورد محاسبه می شود.
عبداللهی افزود: چاقی کودکان و نوجوانان خطرناک تر است چراکه اگر تعداد سلول های 
چربی بیشتر از حد مورد نیاز ساخته شود، در بزرگسالی به محض دریافت کالری و چربی 
بیش از اندازه به صورت چربی در بدن ذخیره می شود. علت دیگر این است که چاقی و اضافه 
وزن زمینه ابتلا به بیماری های دیگر را افزایش می دهد. کودک چاق در بزرگسالی به نسبت 
بیشتری به چاقی مبتلا می شود. تمام بیماری ها مثل دیابت، سرطان و بیماری های غیر واگیر 

در بین افراد چاق شیوع بیشتری دارند.
وی همچنین گفت: در 10 سال گذشته میزان شیوع چاقی بیشتر شده است.

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت افزود: مهمترین کار برای پیشگیری از چاقی 
و اضافه وزن در کودکان این است که برنامه غذایی درست و حساب شده ای داشته باشند. در 
برنامه غذایی ضمن ایجاد تنوع و تامین نیاز روزانه از قبیل پروتئین، ویتامین و مواد نشاسته ای 
باید از خوردن بی رویه کودکان جلوگیری کرد. کودکان تحت تاثیر الگوهای رفتاری و اعضای 
خانواده هستند بنابراین با الگوی درست در سبک غذایی می توان به کودکان آموزش داد. 
آموزش و فرهنگ سازی در استفاده از الگوی برنامه غذایی بسیار مهم است که می توان از 

طریق صدا و سیما آموزش لازم را داد.       
وی در ادامه اظهارکرد: در نزدیکی محل زندگی افراد پایگاه های سلامت قرار دارند و با 
تشکیل پرونده سلامت مراقبت ها و خدمات تغذیه و سلامت به اعضای خانواده و فرزندان 

ارایه و توصیه های تغذیه ای و مشاوره به آنان داده می شود. 
بنابر اعلام وبدا، مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، خاطرنشان کرد: چاقی یک 
مشکل چند بعدی است. وزارت بهداشت، آموزش های لازم را ارائه می دهد و وزارت ورزش 
می تواند با امکانات مختلف ورزشی زمینه را برای تحرک افراد فراهم کند. صنایع غذایی هم 
با نوع محصولاتی که به بازار عرضه می کنند، می توانند همکاری داشته باشند. شهرداری و 

صدا و سیما نیز می توانند با کنترل تبلیغات در کنترل چاقی نقش مهمی ایفا کنند.

متخصص تغذیه:

مرغسوخارینخورید

یک متخصص تغذیه با اشاره به اینکه کاهش مصرف روغن جهت پیشگیری از ابتلا به 
چاقی و بیماری های متابولیکی ضروری است، گفت: در فصل تابستان بیشتر غذاهای آب پز 

و کبابی استفاده کنید.
مرتصی صفوی، متخصص تغذیه در ارتباط با عوارض مصرف مرغ سوخاری اظهار داشت: 
به دلیل اینکه این مرغ ها با پوست سرخ می شوند حاوی چربی زیادی بوده و البته برخی 
از مراکز فست فودی علاوه بر این مسئله برای خوشمزده شدن بیشتر مرغ های سوخاری 
مقداری روغن به آن تزریق می کند. وی افزود: استفاده از مرغ سوخاری به ویژه در فصول 
گرم به هیچ عنوان توصیه نمی شود چرا که علاوه بر مشکل در هضم آن اثرات سوء دیگری 
همچون مشکلات قلبی به همراه دارد. این متخصص تغذیه نسبت به استفاده از غذاهای آب 
پز و کبابی در فصل تابستان گفت: روغن های جامد حاوی اسیدهای چرب اشباع بوده که 

ریسک ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی را مضاعف  می کنند.
صفوی ادامه داد: بهتر است هنگام سرخ کردن مواد غذایی از روغن های مخصوص سرخ 
کردنی استفاده شود تا این روغن هنگام حرارت مشکلی در آن ایجاد نشود و سلامت غذا 

بیشتر باشد.
وی عنوان کرد: خانواده ها باید جهت پیشگیری از اضافه وزن، چاقی و ابتلا به بیماری های 
متابولیکی مقدار مصرف روغن را کاهش داده و بیشتر روغن های زیتون و کنجد را در برنامه 

غذایی خود قرار دهند.

مسمومیت غذایی در همه ی زمان ها ممکن است ایجاد شود؛ اما 
در این روزهای گرم باید بیشتر مراقب باشید. اغلب ما گمان می کنیم 
تنها غذاهای آماده تهیه شده از فروشگاه های مواد غذایی می توانند 
موجب مسمومیت شوند اما مواد غذایی دیگری هستند که هرگز 
فکرش را نمی کردید که بتوانند چنین مشکلی را سبب شوند، با ما 

همراه باشید...
1. تخم مرغ عسلی

چه چیزی در مورد تخم مرغ عسلی جذاب نیست، به ویژه اگر در 
کنار کمی گوشت پخته شده باشد؟ عفونت بالقوه سالمونلا، این است! 
باکتری سالمونلا یکی از چندین عوامل شایع مسموم کننده غذایی 
است. این باکتری به راحتی از یک مرغ تخم گذار آلوده به تخم مرغ 

راه پیدا می کند.
چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ احتمال این خطر 
بسیار کم است، اما اگر در خانه کودک، فرد مسن و یا فردی با سیستم 
ایمنی ضعیف دارید، تخم مرغ را به طور کامل بپزید تا تمام باکتری های 
خطرناک را از بین ببرید. تخم مرغ را زیاد در آب بجوشانید، از املت 

سفت استفاده کنید و یا تخم مرغ های پاستوریزه را انتخاب نمایید.
2. مرغ بریان

مرغ بریان تهیه شده از رستوران ها و فروشگاه های مربوطه، یک 
غذای سریع و لذیذ است. اما باید تا زمانی که هنوز داغ است آن 
را مصرف کنید. اگر آن را برای حدود دو ساعت به حال خود رها 
کنید، هر باکتری موجود در مرغ، شروع به رشد می کند )این مسئله 
در مورد مرغی که خودتان در خانه کباب کرده اید نیز صادق است(. 
در این حالت شما باید گمان کنید که این یک مرغ خام و عصاره آن 
آلوده است. چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ باکتری ها در 
دمای محیط هر بیست دقیقه یک بار تقسیم می شوند و تعدادشان 
افزایش پیدا می کند. شما باید غذایتان را از منطقه خطر دور نگه 
دارید )دمای حدود 4 تا 60 درجه( تا زمانی که برای خوردن آن آماده 
هستید. اگر مرغ بریان  شده را برای بیش از دو ساعت در گوشه ای رها 
کنید، بهتر است از آن استفاده نکنید. ابتدا مرغ را به قطعات کوچک 
تقسیم کنید تا به دمای مطلوب برسند. اگر مرغ بریان را در منزل تهیه 
کرده اید، آن را نشویید زیرا در این حالت آلودگی پخش می شود، آن 
را در دمایی مطلوب بپزید. طبق استاندارد، مرغ زمانی به طور کامل 
می پزد که دمای داخلی آن به حدود 74 درجه سانتی گراد برسد، که 
به ازای هر 5 گرم وزن مرغ به 20 تا 30 دقیقه زمان در درجه حرارت 
176 درجه سانتی گراد نیاز است. )اگر مرغ شکم پر است، به 15 تا 30 

دقیقه زمان بیشتر برای پخت محتویات نیاز است(.
3. جگر مرغ

روند رو به رشدی در مورد مصرف جگر مرغ وجود دارد. اما این 
می تواند یک انتخاب مخاطره آمیز باشد. زیرا کبد مرغ می تواند حامل 

باکتری های کامپیلوباکتر باشد. چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری 
کنیم؟ در مورد رسپی ها و منوهای غذایی پیشنهاد شده که در دمای 
پایین تهیه شده اند محتاط باشید. برای پخت کامل جگر، دمای داخلی 
آن باید به حدود 74 درجه سانتی گراد برسد و بافت کرم رنگی پیدا 

کند.
4. برگرها

مصرف گوشت چرخ کرده گاو و مرغ می تواند دردسرساز باشد زیرا 
هر نوع پاتوژنی می تواند از طریق سطح وارد آن ها شود؛ حتی قبل از 
اتمام فرآیند چرخ کردن. به علاوه این پاتوژن ها ممکن است از مرگ 
فرار کنند حتی اگر سطحی که برگر روی آن طبخ داده می شود داغ به 
نظر برسد. در مورد هر نوع گوشتی، رنگ نشانه قابل اعتمادی نیست. 
گاهی اوقات با وجود اینکه گوشت گاو را در درجه حرارت مناسب 
طبخ داده ایم، رنگ آن صورتی به نظر می رسد و گاهی نیز قهوه ای 

رنگ است با وجود اینکه در دمای مناسب پخته نشده است.
چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ یک حرارت سنج 
غذایی بسیار ضروری است. گوشت گاو چرخ شده باید در دمای 71 
درجه سانتی گراد و گوشت چرخ شده بوقلمون و مرغ نیز باید در دمای 

74 درجه سانتی گراد پخت شوند.
5. ماهی تون

اگر بوی این ماهی عادی باشد، احتمالاً سالم خواهد بود، درست 
است؟ خیر. اگر ماهی های خام، قبل از پخت، به طور مناسب نگهداری 
نشوند، می تواند موجب گسترش چیزی به نام مسمومیت اسکامبروئید 
شود، و شما قادر نخواهید بود که بوی آن را استشمام کنید. به ویژه 
ماهی تون مستعد ایجاد این نوع مسمومیت می باشد. ماهی های دارای 
این نوع آلودگی معمولاً طعم فلفل یا سوختگی می دهند. علاوه بر 
تأثیر سو بر معده، در صورت این نوع مسمومیت ممکن است راش های 
پوستی در صورت و قسمت بالایی بدن و تعریق دیده شود. چگونه از 
مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ تنها در رستوران های معتبر ماهی 
سفارش دهید و زمانی که ماهی خریداری می کنید در اسرع وقت آن 
را به یخچال یا فریزر انتقال دهید. اگر به خرید می روید خرید ماهی را 
آخرین کار خود قرار دهید تا در اسرع وقت به خانه برسید. ماهی خام 

باید در دمای 63 درجه سانتی گراد پخته شوند.
۶. سالاد برگ سبز

این مسئله را بهانه ای برای ترک سبزیجات قرار ندهید. اما شستشو 
و طبخ آن ها به بهترین نحو را باید در دستور کار خود قرار دهید. برای 
مثال اخیراً در برخی کشورها کاهوها آلوده به باکتری اشرشیاکلای 
بودند که این، موضوع را جدی تر می کند. سبزیجات دارای برگ به 
ویژه باید مورد توجه قرار بگیرند زیرا اغلب به عنوان سالاد مصرف 
شده و پخته نمی شوند، پس شست شوی مناسب، ضروری است. 
علاوه براین، مزارع کشاورزی از آلودگی مبرا نیستند و به طور بالقوه 

دارای پاتوژن هایی نظیر کود، کنه، آب سمی، فضولات پرندگان و.. 
برخی  کنیم؟  غذایی جلوگیری  از مسمومیت  می باشند. چگونه 
باکتری ها می توانند به کاهو بچسبند و حتی وارد آن شوند، بنابراین 
شستشو تضمینی برای از بین رفتن باکتری ها نیست. اما می تواند 
خاک را از بین ببرد و خطر وجود میکروب را کاهش دهد. در هنگام 
خرید، به دنبال برگ هایی بگردید که ترد و سفت به نظر می رسند. اگر 
قصد تهیه کاهو یا سالاد بسته بندی شده را دارید مراقب کوچک ترین 
زدگی و علامت باشید. باکتری ها به سرعت می توانند رشد کنند. در 
مورد گیاهان تازه، مطمئن شوید که برگ ها محکم به ساقه متصل 
شده اند و هیچ نشانه ای از نقاط قهوه ای یا سیاه وجود ندارد. در نهایت، 
قبل از مصرف، کاهو را سه بار بشویید. یک کاسه بزرگ را با آب سرد 
پر کنید، برگ ها را از هم جدا کرده و داخل کاسه قرار دهید، آن ها را 
برای مدت یک یا دو دقیقه با دستان خود غوطه ور کرده و بچرخانید، 
سپس برگ ها را به آبکش منتقل کنید و سپس دو بار دیگر یا بیشتر 

این کار را تکرار کنید.
7. جوانه ها

محیط شرجی مورد نیاز برای جوانه زدن و رشد دانه، همچنین 
محیط مناسبی برای رشد باکتری ها است. آلودگی به طور معمول در 
بذر اتفاق می افتد و زمانی که دانه شروع به جوانه زنی می کند باکتری 
نیز به داخل گیاه فرو می رود. پس شستشوی سطحی، ضرورتاً کمکی 
نمی کند. چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ تا به حال هیچ 
راه صددرصد مناسبی برای زدودن پاتوژن از جوانه ها یافت نشده است. 
امن ترین کار این است که قبل از مصرف آن ها را بپزید یا از مصرف 

آن ها دست بکشید.
8. صیفی جات

مشکل صیفی جات، و همه میوه های دارای پوست سفت، این است 
که چون همه میوه به یک باره خورده نمی شود و ممکن است شستن 
آن ها کمی خسته کننده باشد، در هر بار برش ممکن است آلودگی 
زیادی را به چاقو منتقل کرده و همراه آن از سطح میوه به سمت 
داخل میوه فرورود. چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ تنها 
به آب کشی سطحی هندوانه، طالبی و ...اکتفا نکنید، همراه با شستشو 
کاملًا سطح آن را مالش دهید و قبل از اینکه آن ها را باز کنید، کاملًا 
خشک کنید. پس از تکه تکه کردن صیفی جات برای مثال خربزه، آن 

را در یخچال قرار داده و ظرف سه روز آن را مصرف نمایید.
9. سالاد سیب زمینی )الویه(

مجموعه ای از میکروب ها می توانند در سالاد سیب زمینی که به 
طور غیراصولی با دست تهیه شده است رشد پیدا کنند. به خصوص 
اگر آن را به طور آماده از اغذیه فروشی تهیه کرده باشید، جایی که 
آلودگی متقابل با گوشت، پنیر و غیره می تواند رخ دهد. برخلاف باور 
عمومی، مشکل سس مایونز نیست، مشکل از سیب زمینی است. وقتی 

سبزیجات برش می خورند سطح بیشتری در تماس با پاتوژن ها پیدا 
می کنند و همچنین وقتی سیب زمینی پخته و نرم می شود، دیگر خام 
و سفت نیست و این، شرایط را برای رشد باکتری ها فراهم می آورد. 
چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ سالاد سیب زمینی یا 
الویه را از یک محل تمیز و معتبر خریداری کنید، آن را سرد نگهدارید 

و ظرف مدت سه روز مصرف کنید.
1۰. آب سیب

شاید بسیار وسوسه انگیز باشد که در گوشه ای از جاده بایستید و 
درحالی که بسیار تشنه هستید آب سیب خریداری کنید. اما احتیاط 
کنید، هنگامی که سیب و دیگر میوه ها فشرده می شوند، هرگونه 
باکتری در سطح بیرونی می تواند وارد آن شود. چگونه از مسمومیت 
غذایی جلوگیری کنیم؟ در حالی که بزرگسالان راحت تر می توانند 
با بیماری کنار بیایند اما افراد مسن، کودکان و افراد دارای سیستم 
ایمنی ضعیف با مشکلات بیشتری دست و پنجه نرم خواهند کرد. 
برای حفظ ایمنی، مطمئن شوید که نوشیدنی سیب به روشی کاملًا 
سالم تهیه شده است. اگر مطمئن نیستید، به سوپرمارکت بروید و نوع 

پاستوریزه آن را خریداری کنید.
11. لوبیا قرمز

مسئله لوبیا قرمز، باکتری نیست، بلکه نوع خاصی از لکتین است. 
لکتین یک پروتئین است و نوع آن در لوبیا قرمز فیتوهماگلوتینین 
نام دارد که اگر با گرما از هم گسسته نشود می تواند موجب استفراغ 
و اسهال گردد. چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ تنها 
خیساندن لوبیا قرمز در آب کافی نیست، بلکه باید آن را در آب جوش 
به مدت نیم ساعت خوب بجوشانید. اجاق گازهایی با سرعت آهسته 
به خوبی کمک کننده نیستند زیرا درجه حرارت به اندازه کافی بالا 

نمی رود. شما همچنین می توانید از کنسرو لوبیا قرمز استفاده کنید.
12. شیرینی های خامه دار

مشکل این خوراکی لذت بخش این است که با دخالت دست تهیه 
شده و مستقیماً خورده می شوند. بدون هیچ پخت اضافی. بنابراین 
باید به تمیز بودن دست های افراد مجری اعتماد داشته باشید. طبق 
آزمایشات، باکتری چرکین استافیلوکوک بر روی پوست یک چهارم 
مردم دیده می شود. همچنین مشکل دیگر وجود آلودگی برای تولید 
محصولات لبنی مورد استفاده در خامه این شیرینی هاست که به 
طور نامناسب و بدون هیچ حرارتی نگهداری می شوند. چگونه از 
مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ اگر مشتاق استفاده از خامه های 
قنادی هستید، مطمئن شوید که از یک مکان معتبر و پاکیزه که به 

طور منظم بررسی و تأیید می شود، خریداری می کنید.
13. خیار

خیارهای آلوده در سال های اخیر منبع شیوع چند نوع سالمونلا 
بودند. برخلاف بسیاری از سبزیجات، آن ها به ندرت پخته می شوند، 
بنابراین شما مستعد ابتلا به هر نوع پاتوژن هستید که ممکن است 
روی پوست خیارها باشد، حتی اگر خودتان از پوست آن مصرف 
نکنید. تیغه چاقو میکروب های پوست خیار را جذب می کند و آن ها 
را به قسمت های خوراکی این محصول، با هر برش، وارد می نماید. 
سبزیجات دانه دار مانند گوجه فرنگی و خیار مسئول شیوع 4 نوع 
در سال 2012  آن  با  مرتبط  بیماری های  و  باکتری سالمونلا  از 
میلادی بودند. چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ همراه 
با شست شوی خیارها با آب آن ها را با برس های کوچک مخصوص 
مالش دهید، چه از پوست آن استفاده می کنید یا خیر. سپس آن ها 
را خشک کرده و زدگی ها را قبل از قطعه قطعه کردن و مصرف جدا 

نمایید.
14. آرد

آرد، برگرفته از دانه ها است. اگر دانه ای که آرد را از آن تهیه می کنند، 
آلوده باشد، این آلودگی ها می توانند در طی چند مرحله فرآوری زنده 
باقی بمانند و در نهایت به خانه های ما راه پیدا کنند. به همین دلیل 

است که هنوز هم خمیرها می توانند بالقوه خطرناک باشند.
چگونه از مسمومیت غذایی جلوگیری کنیم؟ همیشه بعد از هر بار 

تماس با آرد، دست هایتان را بشویید.

این روزها در خوردن این مواد غذایی احتیاط کنید

خوراکی هایی که 
باعث مسمومیت غذایی 

می شوند



ملی  "دانشگاه  و  استنفورد"  "دانشگاه  محققان 
سئول" یک سیستم عصبی حسی مصنوعی را که 
می تواند به طور بالقوه حس لمس را در ربات ها و 

اندام های مصنوعی ایجاد کند، توسعه داده اند.
محققان یک مدار عصبی حسی مصنوعی توسعه 
و  مصنوعی  اندام های  درون  می تواند  که  داده اند 

"رباتیک نرم")soft robotics( تعبیه شود.
رباتیک نرم، نمونه خاصی از رباتیک است که از 

مواد بسیار مشابه آنچه که در بدن موجودات زنده 
است، ربات ساخته می شود.

 )Zhenan Bao( "این مطالعه به رهبری "ژنان بائو
با  و  استنفورد  دانشگاه  شیمی  مهندس  و  استاد 
همکاری "تای وو لی")Tae-Woo Lee(  از دانشگاه 

ملی سئول انجام شده است.
مدار عصبی مصنوعی شامل سه جزء است. جز 
نخست آن یک سنسور لمسی است که می تواند 

نیروهای کوچک را شناسایی کند، یک نورون انعطاف 
پذیر الکترونیکی که سیگنال های حسگر لمسی را 
دریافت می کند و در نهایت یک ترانزیستور مصنوعی 
سیناپتیک است که همانند سیناپس انسان طراحی 
شده است. تای وو لی گفت: سیناپس های بیولوژیکی 
می توانند سیگنال ها را انتقال دهند و اطلاعات را 
ذخیره کنند. ترانزیستور سیناپتیک گفته شده این 

کارها را در مدار عصبی مصنوعی انجام می دهد.
بائو گفت: این سیستم عصبی حسی مصنوعی 
یک گام مثبت در توسعه شبکه های عصبی حسی 
برای انواع برنامه های کاربردی است. طی آزمایشات 
یک  در  را  کششی  واکنش  شدند  موفق  محققان 
آمدن  کش  چگونگی  تقلید  کنند.  فعال  سوسک 
پوست، دوباره به حالت اول بازگشتن و عمل مانند 
چگونه  می داند  که  هوشمند  حسگر  شبکه  یک 
احساسات را به مغز منتقل کرده و هنگام دریافت 
سیگنال واکنش نشان دهد، آخرین مرحله آزمایشات 
محققان بود. محققان گفتند فناوری عصب مصنوعی 
بتوانند  امیدوارند که  آنها  باید توسعه پیدا کند و 
شبکه های حسگر مصنوعی که دارای قابلیت های 

بیشتر است را توسعه دهند.

پهپادیکهباسرعت1۶1کیلومتربرساعتتوسعهسیستمعصبیبرایدادنحسلامسهبهرباتها
پروازمیکند

به تازگی نمونه ای از یک پهپاد برای ارسال محموله ساخته شده که می تواند با سرعت 
161 کیلومتر برساعت حرکت کند. این پهپاد مجهز به 8 پروانه الکتریکی است.

شرکت Aergility چند سال گذشته مشغول توسعه و آزمایش نوع جدیدی از وسایل 
نقلیه هواییVTOL)وسایل نقلیه ای که مانند بالگرد به طور عمودی از زمین بلند می 

شوند وفرود می آیند( به نام ATLIS بوده است.
 این وسیله نقلیه خودکار و بدون بال یک پهپاد ارسال محموله است که می تواند با 
سرعت 161 کیلومتر برساعت حرکت کند. این VTOL مجهز به یک سیستم بالابر و 

کنترل به نام» autorotation  مدیریت شده« است.
ATLIS  دارای 8 پروانه الکتریکی است که نیروی بالابرنده و کنترل را فراهم می کنند.  
وسیله نقلیه هوایی هنگام پرواز در آسمان نیز از سیستم جدید» autorotation مدیریت 

شده «استفاده می کند.
به گفته جیم وندر می موسسAergility  این سیستم با استفاده از یک کنترل کننده 
پرواز، پروانه ها را مدیریت می کند. نیروی بالابرنده نیز با به کار انداختن تمام پروانه ها 
به طور همزمان ایجاد می شود. افزایش سرعت برخی پروانه ها و کاهش سرعت برخی 
 Regenerative braking دیگر به وسیله نقلیه کمک می کند، دور بزند. همچنین با شیوه
نیز انرژی  بلند شدن از زمینVTOL جمع آوری می شود. به عبارت دیگر هیچ انرژی 

الکتریکی در پرواز مصرف نمی شود.
Regenerative braking یک مکانیسم بازیافت انرژی است که با تبدیل انرژی جنبشی 

وسیله نقلیه یا شی به نوعی از انرژی قابل مصرف یا ذخیره، سرعت آن را می کاهد.
بدنه و بازوی پروانه های این وسیله نقلیه خودکار از فیبر کربنی ساخته می شوند. 
طرح های این وسیله نقلیه نشان می دهد بازوی پروانه ها برای جابه جایی و بارگیری 
جمع می شوند.  محموله نیز زیر هواپیما بارگیری می شود. این VTOL برای ارسال 
محموله در مسافت های طولانی ساخته شده اما می توان آن را طوری طراحی کرد تا 
کاربردهای مختلف مانند انجام تحقیقات فضایی، اسپری روی محصولات و شرکت در 

عملیات های نجات را انجام دهد.

رباتیکهازانسانتقلیدمیکند
محققان یک ربات مجهز به هوش مصنوعی ساخته اند که با مشاهده اعمال انسان یا 

ویدئویی از آنها می تواند همان حرکت را تقلید کند.
 نسل جدیدی از ربات های مجهز به هوش مصنوعی در آینده نزدیک می توانند پس 

از مشاهده اعمال یک انسان یا ویدئوی آنها همان حرکات را تقلید کنند.
مهندسان دانشگاه کالیفرنیا در برکلی یک ماشین مجهز به چنگک ابداع کرده اند که 
می تواند فعالیت های جدید مانند انداختن توپ در کاسه یا برداشتن یک فنجان را فقط 

با مشاهده انجام اعمال توسط یک فرد بیاموزد.
به گفته محققان این ربات با کمک چنین روشی می تواند مهارت های جدید را سریعتر 
از بقیه ماشین ها بیاموزد. این ماشین با کمک این روش می تواند در آینده انجام فعالیت 

های پیچیده را مانند انسان و حیوانات را فقط با مشاهده بیاموزد.
تیانه یو محقق ارشد این پروژه در یک پست وبلاگی می نویسد: یادگیری مهارت جدید 
با مشاهده انجام آن توسط فردی دیگر  یا قابلیت تقلید بخش مهمی از هوش انسان یا 
حیوان است. چنین قابلیتی به انسان کمک می کند اهداف خود را راحت تر به ربات ها 

منتقل کند.

دانشمندان آمریکایی، نوعی باند هوشمند ابداع کرده اند که می تواند با سنجش 
میزان عفونت خون، زخم های مزمن را بررسی و درمان کند.

ممکن است درمان زخم های مزمن پوستی، دشوار باشد اما نباید زخم ها بیش از 
حد درمان شوند و بیماران بیش از حد لازم در معرض آنتی بیوتیک قرار گیرند. از 
این رو، دانشمندان به فکر اختراع یک باند هوشمند افتادند که استفاده از دارو را تا 

حد نیاز کاهش می دهد.
یک گروهی پژوهشی از "دانشگاه تافتس")Tufts University( آمریکا، بانداژی 
ابداع کرده اند که ضخامت آن، تنها به سه میلی متر می رسد و از یک نوار شفاف، 
یک ژل آنتی بیوتیک با قابلیت فعال شدن در گرما و اجزای الکترونیکی انعطاف پذیر 

تشکیل شده است.
 pH خون را اندازه می گیرد. اگر اندازه pH یکی از این اجزا، حسگری است که
بالای 6.5 باشد، نشان دهنده عفونی بودن خون است. این بانداژ، شامل یک حسگر 
دماست که وجود عفونت را در خون شناسایی می کند. علاوه بر این، دانشمندان، 
حسگرهایی ابداع کرده اند که می تواند میزان هواافزایی که از نشانه های التیام است، 

اندازه گیری کند.
را بررسی  برای سنجش وضعیت زخم، داده های حسگرها  یک ریزپردازنده، 
می کند. در صورت تشخیص عفونت یا التهاب، ریزپردازنده با فعال کردن موقت 

عناصر گرمایی داخل بانداژ، واکنش نشان می دهد. در نتیجه، دمای ژل، بالا می رود 
و آنتی بیوتیک بیشتری آزاد می شود.

البته،  دارند.  نسبتا کمی  هزینه  فناوری،  این  در  رفته  کار  به  اجزای  بیشتر 
پژوهشگران امیدوارند ریزپردازنده، قابل استفاده مجدد باشد.

"سمیر سونکاسل")Sameer Sonkusale(، استاد دانشگاه تافتس و از نویسنگان 
این پژوهش گفت: این بانداژ هوشمند که در حال حاضر، دوره های آزمایشی خود 
را پشت سر می گذارد ، نخستین نمونه از نوع خود است که کاربردهای گسترده ای 

خواهد داشت.

فناوری  موسسه  محققان  توسط  که  چیتا 
ماساچوست توسعه یافته، در صورت از کار افتادن 
دوربین ها نیز می تواند در هر فضایی عملیات انجام 

دهد.

به  کارهای خود  انجام  برای  ربات ها  از  بسیاری   
دوربین ها و دیگر حسگرهای بصری وابسته هستند، 
اما این امکانات همیشه در دسترس نیستند. به عنوان 
مثال زمانی که محیط بیش از حد تاریک باشد یا 
بیش از حد هرج و مرج باشد و ربات دید نداشته باشد.
خوشبختانه محققان MIT چاره اندیشی کرده اند. 
آخرین نسخه از ربات چیتا به نام "چیتا 3" می تواند 
بدون چشم و تنها با استفاده از تشخیص تماسی بدود، 

از پله و جاهای مرتفع بالا رود و حتی بپرد.
جفت  یک  به  است،  گربه  مانند  که  ربات  این 
الگوریتم متکی است که هر دو به این ربات کمک 
می کنند تا همانطور که شما می توانید راه خود را در 
حمام و در تاریکی پیدا کنید، محیط خود را احساس 

کند و بهترین راه را برای حرکت رو به جلو دریابد.
الگوریتم اول از شتاب سنج، ژیروسکوپ و موقعیت 

قرارگیری پاها استفاده می کند تا بتواند به حرکت ربات 
کمک کند. اگر چیتا بر روی یک جسم غیرمنتظره پا 
بگذارد، این الگوریتم می تواند تعیین کند که هر کدام 

از پاها باید در چه موقعیتی قرار بگیرند.
الگوریتم دوم، موقعیت ربات را پیش بینی می کند تا 
بتواند به سرعت نسبت به وضعیت آن واکنش نشان 
دهد. حتی اگر شما ربات را پشت و رو کنید، می داند 
که چگونه به مسیر خود بازگردد. MIT انتظار ندارد 
تکیه  فناوری  این  بر  انحصاری  به طور  ربات ها  که 
کنند. به احتمال زیاد، از این الگوریتم ها به عنوان یک 
پشتیبان برای زمانی که دید یک ربات مختل می شود، 

استفاده خواهد شد.
نیروگاه ها،  بازرسی  برای  می تواند  سیستم  این 
عملیات نجات از راه دور و سایر شرایط خطرناک مفید 

باشد.

درمانزخمهایمزمنبااستفادهازباندهوشمند

رباتیکهبدونچشمنیزهمهکارمیکند
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معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم :

توسعهگردشگریزیارتیدراولویتقرارگیرد
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم با تاکید بر ضرورت جذب بیش از پیش 
زائران غیر ایرانی به اماکن مذهبی کشور بویژه این استان گفت: مسئولان باید برای 
خروج اقتصاد کشور از وابستگی به نفت و تک محصولی ، مساله توسعه گردشگری 

زیارتی را دنبال کنند. 
یونس عالی پور روز شنبه در جلسه کمیته زائران غیر ایرانی ستاد تسهیلات زائران قم 
در استانداری اظهار داشت: نیاز است متولیان امر همانطور که تاکید بر توسعه صادرات 
غیر نفتی دارند به مساله گردشگری زیارتی نیز توجه ویژه ای داشته باشند. سالانه 
بیش از 20 میلیون وارد قم می شوند که حدود دو میلیون آنان را زائران و گردشگران 
خارجی تشکیل می دهند. در حال حاضر 287 واحد اقامتی از جمله هتل، هتل آپارتمان، 
مهمانپذیر، خانه مسافر و مجتمع بین راهی و پذیرایی با ظرفیت حدود 13 هزار تخت در 
استان پذیرای زائران و مسافران است. وی درادامه گفت: ورود گردشگران زیارتی به کشور 
راهکار مناسبی برای جبران کاهش ارزش ریال در برابر ارزهای خارجی است. وی اظهار 
داشت: موضوع زائران غیر ایرانی ازجمله عراقی امسال به دلیل پایین آمدن محسوس و 
ملموس ارزش ریال در برابر ارزهای خارجی مانند دلار و یورو از اهمیت و حساسیت 
زیادی برخوردار است. معاون استاندار قم درادامه با بیان اینکه در چنین شرایطی باید 
حجم صادرات غیر نفتی خود را افزایش دهیم، افزود: با توجه به ظرفیت های فرهنگی و 
مذهبی کشور و وجود مکان های زیارتی و مذهبی در شهرهایی مانند قم، مشهد و شیراز 
ورود گردشگران مذهبی به این مناطق از کشور در حل معضل کاهش ارزش ریال تاثیر 
بسزایی دارد. عالی پور با اشاره به گرمای شدید عراق در فصل تابستان و ضعیف بودن زیر 
ساخت های سرمایشی این کشور؛ آن را عامل سفر عراقی ها به ایران به منظور استفاده 
از مناطق خوش آب و هوای کشور ذکر کرد، و گفت: دولتمردان باید  درخصوص توسعه 
گردشگری زیارتی تلاش کنند. در این جلسه همچنین موضوع استقرار زائران عراقی و 
پاکستانی در بدو ورودشان به استان مورد بحث و بررسی قرار گرفت، که دبیر ستاد اربعین 
استان ،استقرار اتوبوس های زائران عراقی در امام زاده جمال)ع( واقع در کمربندی اراک و 
اتوبوس های زائران پاکستانی در پارکسوار شمالی واقع در بلوار زائر را در مقایسه با مکان 
های دیگر مانند مصلای قدس و مسجد مقدس جمکران گزینه بهتری دانست. با توجه 
به موافقت بیشتر اعضای جلسه، مکان های یاد شده به عنوان محل استقرار اتوبوس های 
زائران غیر ایرانی به هنگام ورود به قم به تصویب رسید. وحید گلیکانی درادامه گفت: 
در سال های اخیر بیش از 20میلیارد ریال برای تجهیز و تقویت زیرساخت های اسکان 
بقعه امام زاده جمال هزینه شده و شهرداری و شورای حمل و نقل ترافیک نیز به تجهیز 
پارکسوار شمالی مکلف شدند، ولی بلاتکلیف باقیمانده است. بقعه امام زاده جمال در 
ابتدای ورودی جاده اراک به قم واقع شده و این اثر در تاریخ 25 اسفند 1379 با شمارهٔ 

ثبت 3344 به  عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم: 

ترویجفرهنگمشاورهراهکارحل
آسیبهایاجتماعیاست

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: ترویج فرهنگ مشاوره و 
آشنایی با حقوقی شهروندی یکی از راهکارهای حل و فصل آسیب های اجتماعی است 

که باید مورد توجه قرار گیرد. 
عطاالدین قاسمی روز شنبه درجلسه کارگروه نهادینه کردن فرهنگ مشاوره در 
دانشگاه مفید قم اظهار داشت: امروز آسیب های اجتماعی در جامعه به یک معضل 
بزرگ تبدیل شده که باید راهکاری اساسی برای آن تهیه شود. وی افزود: باید حقوق 
شهروندی در جامعه به رسمیت شناخته شود و مردم با رجوع به مشاوره های حقوقی 
بتوانند از حقوق خویش دفاع کنند. مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم 
ادامه داد: اگر به دنبال جامعه توسعه یافته هستیم باید شهروندان با حقوق خویش آشنا 
شوند تا به جای درگیری های لفظی و فیزیکی از طریق حقوقی مسائل را مورد رسیدگی 
قرار دهند. وی ازاعلام آمادگی استانداری قم در خصوص نهادینه سازی فرهنگ حقوق 
شهروندی خبر داد و گفت:در این خصوص آماده ایجاد هماهنگی و تعامل بین دستگاه 
هستیم تا زیرساخت های لازم در این حوزه تامین شود. قاسمی گفت: دردفتر امور 
اجتماعی و فرهنگی استانداری قم مباحث رعایت حقوق شهروندی به صورت جدی در 
حال پیگیری است در همین راستا ستاد صیانت از حریم امنیت عمومی و شهروندی با 
موضوع رضایت مردم در ارائه خدمات و تکریم ارباب رجوع تشکیل شده است. وی بیان 
داشت: حقوق شهروندی دراین ستاد با حضور دستگاه های مربوطه مورد بررسی قرار می 
گیرد تا شاهد رضایت مندی مردم در حوزه های مختلف باشیم. مدیرکل امور اجتماعی و 
فرهنگی استانداری قم بر استفاده از ظرفیت کلینک های مشاوره ای و حقوقی تاکید کرد 
و گفت: کلینیک دانشگاه مفید قم با یک دهه فعالیت خدمات مناسبی به عموم مردم به 
صورت رایگان ارائه کرده که در سطح کشور نمونه است. وی خاطرنشان کرد: به معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری کشور پیشنهاد راه اندازی این گونه کلینیک هایی را در سطح 
کشور با استفاده از تجربه کلینک مشاوره ای و حقوقی دانشگاه مفید ارائه کرده ایم تا 
مورد استفاده قرار گیرد. وی گفت: درحال حاضر پرونده های بسیاری در کلانتری ها و 
دادگاه ها هستند که با ارائه مشاوره حل و فصل می شود از این رو باید همه دستگاه های 

مربوطه در راستای ترویج فرهنگ مشاوره در جامعه قدم بردارند.

استاندارقم: 

ارتباطموثربااصنافبرایکمکبهنیازمندان
برقرارشود

استاندارقم، اقدام های خوب کمیته امداد امام خمینی)ره( درحمایت از نیازمندان 
اظهار داشت: باید با برقراری ارتباط موثر با تعاونی ها، اصناف و اتاق بازرگانی از ظرفیت 
بالای این بخش ها در کمک به نیازمندان استفاده شود.  سید مهدی صادقی در دیدار 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان افزود: این حمایت ها در راستای کاهش آسیب 
های اجتماعی نقش چشمگیری دارد. وی طرح کمیته امداد برای تهیه جهیزیه برای 
نوعروسان را نیزمورد توجه قرار داد وخاطرنشان کرد: دستگاه های دولتی باید حمایت 
های لازم را از این طرح داشته باشند. استاندار قم در ادامه با اشاره به شرایط خاص 
کشور و فشارهای خارجی اظهار داشت: درچنین شرایطی باید با مدیریت بهره ور 
کاستی های موجود را رفع نماییم. وی با بیان این که در چنین شرایطی باید از ایجاد 
هزینه برای کشور خودداری شود افزود:  برنامه ریزیها و اظهارنظرهای مدیران و مسئولان 

طوری باشد که از چالش آفرینی جلوگیری نماید.
*باندبازی در بین مسئولان قم جایی ندارد

استاندار قم همچنین در دیدار با مدیران استانی زیرمجموعه وزارت فناوری اطلاعات و 
ارتباطات، با بیان این که در حوزه ارتباطات زیرساخت در استان کارهای بزرگی صورت 
گرفته است اظهار داشت: خوشبختانه جزء استان های برتر در حوزه خدمات زیرساختی 
در حوزه ی فناوری اطلاعات هستیم. صادقی بیان داشت: با توجه به مرکزیت حوزه های 
علمیه و زائرپذیری استان قم، فراهم نمودن بسترهای ارائه خدمات داده از اهمیت ویژه 
ای برخوردار است و برغم تلاش های صورت گرفته، باید شاهد ارتقاء زیرساخت ها در 
این حوزه باشیم. وی در ادامه با بیان این که باندبازی در بین مسئولان قم جایی ندارد 
بیان داشت: همه مسئولان استان برای رفع چالش های موجود تلاش می کنند و باید 
در این راستا همدل باشند و با یکدیگر تعامل نمایند. در این دیدار استاندار قم ضمن 
قدردانی از خدمات ترابیان مدیرکل پیشین ارتباطات زیرساخت استان قم، برای طبایی 

مدیرکل جدید این اداره کل آرزوی توفیق نمود.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبر داد

برگزاریهمایشامامزادگاناستانقم
دردههکرامت

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت:امسال برگزاری همایش امامزادگان استان 
را با حضور آیت الله سعیدی امام جمعه شهر قم در مزار امامزاده سید معصوم در دهه 
کرامت خواهیم داشت. حجت الاسلام والمسلمین اسماعیل حسینی مقدم با اشاره به 
روز بزرگداشت امامزادگان اظهار کرد: یک روز در دهه کرامت به بزرگداشت این روز 
اختصاص پیدا کرده و در این راستا ستاد بزرگداشت روز امامزادگان در قم تشکیل شده 
است، در ایام دهه کرامت اعزام مبلغین و برپایی غرفه های معرفت را در مزار امامزادگان 
استان خواهیم داشت. وی ادامه داد: امسال برگزاری همایش امامزادگان استان قم را با 
حضور آیت الله سعیدی امام جمعه شهر قم در مزار امامزاده سید معصوم در دهه کرامت 
خواهیم داشت، این امامزادگاه جایگاه خاصی در منطقه نیروگاه دارد. مدیرکل اوقاف و 
امور خیریه استان قم افزود: برگزاری جشن را در بقاع متبرکه با حضور خادمان حرم 
حضرت معصومه)س( در دهه کرامت خواهیم داشت، همچنین بخشی از اجرای نیات 
واقفین در کمک به نیازمندان در این دهه صورت می گیرد، همچنین محافل انس با 
قرآن هم در ایام دهه کرامت در مزار امامزادگان استان برگزار می شود. حسینی مقدم در 
پایان با اشاره به جشن های دهه کرامت خاطرنشان کرد: امسال بیشتر از سال گذشته 
جشن در این دهه در بقاع متبرکه استان برگزار می شود، برپایی غرفه های معرفت در 

این بقاع استقبال فراوان مردم را به دنبال دارد.

به مناسبت سالروز شهادت ششمین پیشوای شیعیان؛ 

امام جعفر صادق)ع( ؛احیاگر آیین نبی مکرم  اسلام

بیست و پنجم شوال سالروز شهادت پاسدار مکتب جعفری امام صادق)ع( 
است. ششمین پیشوای شیعیان که برای انجام دادن رسالت دینی خویش؛ یک 
جنبش فکری و فرهنگی گسترده تشکیل داد و اینگونه به نشر حقایق دین 
اسلام پرداخت و احیاگر آیین نبی و آغازگر مسیری نوین در جهان اسلام شد. 

امام جعفر صادق)ع( ششمین امام شیعیان در 17 ربیع الاول 83 هجری 
قمری در مدینه دیده به جهان گشود. صابر، طاهر و فاضل از لقب های ایشان 
و ابوعبدالله کنیه آن بزرگوار به شمار می رود و این امام همام به دلیل راستی و 

درستکاری لقب صادق را نیز از آن خویش کرد. 
ایشان از همان دوره کودکی از سرچشمه دانش پدر بزرگوار خود بهره مند 
شد و بعدها به نشر معارف اسلامی و آیین پیامبر اکرم)ص( همت گماشت. 
امام)ع( پس از شهادت پدر والامقامش امام محمدباقر)ع( در 31 سالگی رسالت 
سنگین امامت را برعهده گرفت و در طول 34 سال دوره امامت خویش حکومت 
چند تن از خلفای اموی و منصور از خلیفه های عباسی را درک کرد و در این 
میان کوشید تا با ایجاد یک جنبش فکری و فرهنگی به گسترش حقایق دین 
مبین سلام بپردازد و اینگونه مکتب بزرگ جعفری را در جهان اسلام بنیان 
نهاد. ششمین امام شیعیان توانست با پرورش شاگردانی شایسته به هدف های 
مطلوب خویش در جهت آگاهی جامعه دست یابد که در نهایت این عوامل 
سبب شد تا منصور دوانیقی خلیفه عباسی حضور این امام همام را برنتابد و 
در 25 شوال 148 هجری قمری در 65 سالگی، ایشان را مسموم کند و به 

شهادت برساند. 
به مناسب سالروز شهادت امام صادق)ع( با حجت الاسلام »سیدرضا اکرمی« 
عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز  به گفت وگو پرداخته ایم که در 

ادامه  می خوانید .
حجت الاسلام اکرمی با بیان اینکه ائمه معصوم)ع( فعالیت های خویش را در 
هر دوره ای به اقتضای زمان و شرایط سیاسی و اجتماعی متفاوت آن مقطع 
انجام می دادند، گفت: اهل بیت)ع( با هر حاکمی با توجه به آنچه که مصلحت 
مسلمانان بود؛ برخورد می کردند. در این میان امام باقر)ع( و امام صادق)ع( با 

پایه گذاری فقه و مکتب جعفری شیوه ای دیگر را برای مبارزه با حاکم وقت 
برگزیدند. امام ششم)ع( و پدر ایشان با تربیت بیش از چهار هزار شاگرد که 
هرکدام به نوعی متخصص و استاد در زمینه رجال، فلسفه، مناظره، فقه و تفسیر، 
اصول و اخلاق و... بودند؛ رسالت خویش را در زمینه گسترس اسلام به خوبی 
انجام دادند. همچنین شبهات بسیاری در سده نخست هجری در دین اسلام 
به وجود آمد و هیچ دانشگاه و حوزه ای برای پاسخ دادن به این شبه ها وجود 
نداشت، بنابراین آن بزرگواران با ایجاد مرکزهای علمی و دینی بزرگ کوشیدند تا 
به این مسایل پاسخ دهند. در این زمینه باید به احتجاج ها و استدلال های امام 
باقر)ع(، امام صادق)ع( و هشام بن حکم از یاران ششمین امام شیعیان توجه شود 

که بیشتر عمر خویش را صرف پاسخ دادن به این موارد کردند. 
مشاور عالی وزیر کشور در امور روحانیت با اشاره به اینکه فعالیت های فرهنگی 
و دینی امام صادق)ع( سبب خشم خلیفه وقت شد، تصریح کرد: حکومت بنی 
عباس هنگامی که متوجه شد امام ششم)ع( شاگردان بسیاری را گرد خویش 
جمع و حوزه دانشگاهی و علمی تاسیس کرده است؛ در صدد برآمد تا با ایشان 
مقابله کند. بدین شکل امام صادق)ع( در شرایط بسیار سختی قرار گرفت؛ حوزه 
درسی ایشان تعطیل و امام)ع(تبعید شد. به گونه ای که منصور دوانیقی خلیفه 
عباسی چندین بار درصدد برآمد تا امام صادق)ع( را به شهادت برساند که البته 
در پایان نیز به این هدف دست یافت. در آن زمان سخت گیری های فراوانی بر 
شیعیان روا می شد و امام ششم)ع( می کوشید که جلسه های دینی و آموزشی 

را با کمترین آسیبی برگزار کند.
رییس شورای فرهنگی نهاد ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه تبیین مبانی 
امام  نامه  وصیت  در  داشت:  بیان  است؛  مهم  بسیار  صادق)ع(  امام  درسی 
خمینی)ره( به اهمیت مکتب و فقه جعفری اشاره بسیاری شده است و معمار 
بزرگ انقلاب در این زمینه فرموده اند: »ما مفتخریم که مذهب ما »جعفری« 
است که فقه ما که دریای بی پایان است، یکی از آثار اوست و ما مفتخریم به 
همه ائمه معصومان)ع( و متعهد به پیروی آنانیم«. در واقع ششمین امام شیعیان 
ناگفته های سده نخست را بیان کرد و با نیروسازی و کادرسازی موفق شد تا 

چهار هزار شاگرد تربیت کند که هر کدام از آنها در کوفه، بصره، مکه، مدینه، 
حجاز و ... متمرکز بودند و به یقین از نظر کارشناسی توانستند یک شهر و جامعه 

را اداره کنند.
وی با بیان اینکه مسوولان می توانند در جامعه کنونی آموزه های این فقه 
را به مردم منتقل کنند و این فرهنگ سازی را انجام دهند، یادآور شد: اکنون 
برای ترویج این مکتب باید به سه مطلب کلیدی توجه شود که هر فردی باید 
این سه مطلب را جزو زیرساخت های زندگی خود بداند. نخست نظام جمهوری 
اسلامی باید با تمام وجود حفظ شود زیرا امام راحل فرمودند که حفظ نظام از 
واجبات است. مطلب دوم اینکه باید همگان و به ویژه مسوولان پاسخگوی جدی 
در شبهاتی که به جمهوری اسلامی، ولایت فقیه و به مذهب رسمی کشور 
وارد می شود، باشند. جمهوری اسلامی، یک دنیا حرف برای گفتن دارد و از 
دل اسلام برآمده است. مردم باید در پاسداری از مکتب جعفری نقش داشته 
باشند و نقش آنها نه تنها به نظام مقبولیت بلکه مشروعیت نیز می بخشد. اکنون 
جامعه با 2 مقطع روبرو است. یک مقطع غدیرخم محسوب می شود که حضرت 
علی)ع( به وسیله رسول خدا)ص( ولایتی را به ایشان اعطا کردند و مردم نیز 
با امیرالمومنان)ع( بیعت می کنند اما پس از درگذشت رسول اکرم)ص( این 
امر تحقق نیافت و گروهی به بیعت خویش پایبند نبودند. در خطبه سوم نهج 
البلاغه در این باره از زبان نخستین امام شیعیان می خوانیم: »دیدم مردم آمدند، 
اصرار می کنند، نصرت خودشان را عرضه می کنند، قبول کردم. خدای متعال بر 
عالمان، بر دانایان عالم، تکلیف معین کرده است که بر سیری ظالم و تهیدستی و 
گرسنگی مظلوم صبر نکنند، تحمل نکنند. اینهاست چیزهایی که امیرالمومنان 
را به سمت حکومت می کشاند، یا در مقابل افرادی که علیه او بغی می کنند، 
به مقاومت، به ایستادگی، به حتی جنگ نظامی می کشاند؛ والا حکومت برای 

امیرالمؤمنان ارزشی ندارد«.
ایشان در این خطبه ها در واقع به حضور، نصرت و عهد الهی و اجتماعی اشاره 
می کند مبنی بر اینکه هرگز نباید نسبت به این عهد بی تفاوت بود. این موارد 
با یکدیگر از نظر حوزوی، دانشگاهی و اجتماعی متفاوت است. مقطع دیگر می 
توان به نهضت امام خمینی)ره( اشاره کرد که ایشان در 1342 خورشیدی با 
محمدرضا پهلوی مبارزه خویش را آغاز کردند و در آن زمان هرگز از رهبری 
خود و ولایت فقیه سخن نگفتند و در 1357 خورشیدی به صورت رسمی اعلام 
داشتند که به دلیل اینکه مردم ایشان را به رهبری پذیرفته اند؛ این جایگاه را 
خواهند پذیرفت. بنابراین مردم باید به حفظ نام بپردازند و پاسخگوی شبهاتی 
باشند که نسبت به محکمات نظام وارد می شود و همچنین حوزه های علمیه 
و دانشگاه ها باید به شرایط زمان توجه کنند. اینک هر فردی باید اولویت های 
موجود را در این زمینه به ویژه حفظ مکتب جعفری با توجه به شرایط زمان 

در نظر بگیرد. 
حجت الاسلام اکرمی با اشاره به اینکه امام صادق)ع( را شیخ الائمه معرفی 
کردند، گفت: زندگی نامه ششمین امام شیعیان باید به درستی و جامعیت 
خوانده شود و دیگر آنکه امام)ع( بر آگاهی سازی و افشاگری اهتمام جدی داشت 
و بنی امیه و بنی عباس را به خوبی به همگان شناساند. به یقین تمامی حکومت 
های دنیای نوعی شبهه نسبت به حکومت های پیش از خود دارند و باید کوشید 
تا دوره امام صادق)ع( را به خوبی شناخت. اگر فقه اما جعفرصادق)ع( به درستی 
بررسی شود می توان در هر مشکلی گره گشایی ایجاد کرد. داستان زندگی 
ایشان می تواند یک راهبرد و راه حل برای مشکل های یک جامعه باشد. باید 
به زندگی امام)ع( به درستی اندیشید و زندگی اجتماعی امروز را با هر کدام از 

خطوط برجسته ای که امام صادق)ع( به آن عمل کرد؛ تطبیق داد. 

شماره پرونده:97۰9982۶4۰2۰۰۰57
آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست وضمائم به خانم مهین 

دخت سجادیان فرزند سید علی
طرفیت  به  دادخواستی  سجادیان  هلیا   -2 سلیمانی  امیر  خواهان:گیتی 
خوانده گان 1-مهین دخت سجادیان 2- شهین دخت سجادیان  3- احد 
انتقال پلاکهای 331و334  تنظیم سند  به  الزام  به خواسته  فرد  دادگستر 
فرعی از 52 اصلی مطرح که به این شعبه  ارجاع و به شماره پرونده کلاسه 
9709982640200057  شعبه 2 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان شهریار 
ثبت و وقت  رسیدگی آن مورخ 1397/07/14 ساعت 13:00  تعیین که 
حسب دستور دادگاه طبق موضوع ماده 73 قانون آئین دادرسی مدن  به علت 
مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان مراتب یکنوبت در یکی از 
جراید کثیر الانتشار آگهی می گردد تا خواندگان1- مهین دخت سجادیان2- 
شهین دخت سجادیان 3- احد دادگستر فرد ظرف یک ماه پس از تاریخ 
انتشار آگهی به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه 
ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در 

دادگاه حاضر گردد.   م الف 771       
منشی شعبه 2دادگاه عمومی حقوقی  شهرستان شهریار-رهیار 
رومیانی
استان تهران- شهرستان شهریار-بلوارشهید کلهر-شهرک اداری  
……………………………………………………………………………………………………………………

آگهی  وقت دادرسی  و دادخواست و ضمائم به  کلاسه پرونده 
97/3/11۶

وقت رسیدگی :روز یکشنبه  درمورخ  1397/05/24 ساعت 16 حوزه سوم 
شهریار 

خواهان :  نصرالله رجبی   
خوانده: سید محمد طباطبایی   

خواسته : مطالبه چک
 با توجه به تقدیم دادخواست از طرف خواهان به دادگاه عمومی وارجاع به 
شعبه شورای حل اختلاف  وقت رسیدگی تعیین گردیده به علت شناخته 
نشدن آدرس خوانده به درخواست خواهان ودستور دادگاه وبه تجویز ماده 
از جراید کثیر  نوبت  در یکی  آیین دادرسی مدنی مراتب یک  قانون   73

الانتشارآگهی می شود. م الف:772        
رئیس شورای حل اختلاف حوزه سوم شهریار              
……………………………………………………………………………………………………………………

شماره پرونده:9۶372۶
تاریخ:97/4/1۶

آگهی مزایده مال منقول درمرحله اول
پرونده کلاسه 963726  صادره از شعبه اجرای احکام دادگستری کرج  
له: آقای مجید معدنچی باقری وعلیه سعید ضاربی مقدم بخواسته مطالبه 
وجه بمبلغ 563/702/560  ریال اصل خواسته ومبلغ 25/035/000  ریال 
بابت نیم عشردولتی که پس ازطی مراحل قانونی وارجاع به کارشناس رسمی 
دادگستری ارزش ششدانگ ملک توقیفی به مبلغ 1/500/000/000  ریال 
ارزیابی گردیده که سپس مقررگردید در روزسه شنبه  تاریخ 97/5/9  از 
ساعت 10 الی 11 درمحل تهران شهریارشهریار،شهرک اداری قسمت اجرای 
احکام مدنی دادگستری شهریار از طریق مزایده بفروش برسدوآدرس ملک 
مورد نظر واقع در شهریار اندیشه فاز یک خ 14 غربی ضلع جنوبی میدان کوثر 
کوچه ساعی پلاک 19 می باشد.لذا، طالبین می توانند پنج روز جلوتر از تاریخ 
مزایده با اطلاع و هماهنگی این اجرا از اموال بازدید نموده ودرصورت تمایل 
درتاریخ یادشده درمراسم مزایده شرکت نمایند مزایده ازقیمت پایه کارشناسی 
شروع و هرکسی بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید بعنوان برنده مزایده شناخته 
شده و 10% از کل مبلغ فروش فی المجلس از خریدار اخذ و باقی پس از 
گذشت یک هفته و عدم وصول هرگونه اعتراضی از خریدار اخذ سند ملک بنام 

وی منتقل خواهد شد.مشخصات ملک توقیفی به شرح زیر می باشد.
پلاک ثبتی 29534 فرعی از 47 اصلی به شماره 94ج 330425 قطعه 14 
تفکیکی مفروز ومجزی شده از 2165 فرعی از اصلی مذکور،فاقد بخش،حوزه 
ثبت ملک شهریار استان تهران،مشتمل برششدانگ عرصه واعیان یک دستگاه 
آپارتمان مسکونی به مساحت 85/43 متر مربع واقع در سمت شمالی طبقه 
سوم به انضمام انباری قطعه 3 تفکیکی به مساحت 1/65 متر مربع واقع در 

طبقه چهارم
اتاق  همکف  طبقه  مدنی  احکام  اجرای  واحد  شهریار  آدرس:دادگستری 

82)شهرک اداری(
ضمنا مبلغ کارشناسی به مبلغ 1/500/000/000 ریال می باشد.م الف:770
دارورزاجرای احکام مدنی حقوقی دادگستری شهریار- کیا
……………………………………………………………………………………………………………………

شماره پرونده:1214/5/9۶ 
مرجع رسیدگی : حوزه پنجم شورای حل اختلاف شهرستان 

شهریار
خواهان: آقای محسن قشلاقی فرزند عبداله  

خوانده:آقای پدرام نوری حیران
خواسته : مطالبه خسارت به میزان بیست و یک میلیون ریال بابت خسارت 
دادرسی  هزینه  انضمام  به  قیمت  وافت  رانندگی  تصادف  از  ناشی  وارده 

وکارشناسی
جری  و  پرونده  محتویات  به  توجه  با  و  پرونده  وصول  از  :پس  گردشکار 
تشریفات قانونی قاضی شورا بررسی را کافی دانسته و ضمن اعلام  ختم 

رسیدگی به شرح زیر مبادرت به صدور رای می نماید. 
 )رای قاضی شورا ( 

در خصوص دعوی آقای محسن قشلاقی  بطرفیت آقای پدرام نوری حیران 
به خواسته مطالبه خسارت به میزان بیست ویک میلیون ریال بدین شرح که 
خواهان اظهارداشته خوانده با خودرو سواری پژو 405 به شماره انتظامی  423 
د 28 ایران 10 درحال رانندگی بودکه با وسیله نقلیه اینجانب خودرو سواری 
ساینا به شماره انتظامی 712س 51 ایران 55  تصادف نموده که در این رابطه 
نظریه کارشناس رسمی دادگستری وکروکی کاردان فنی ضمیمه پرونده تماما 
دلالت بر مقصر بودن خوانده در بروز تصادف ووارد امدن خسارت به اینجانب 
از ناحیه خوانده میباشد که در این رابطه شورا وقت رسیدگی را تعیین وطرفین 
را دعوت که خوانده علیرغم استحضاراز جلسه رسیدگی در شورا حضور نیافته 
ولایحه ای نیز ارسال ننموده فلذا قاضی شورا با توجه به مراتب ممنوعه فوق 
واوراق ومحتویات پرونده کروکی ترسیمی ونظریه کارشناس که مصون از 
تعرض مانده است خواسته خواهان را صحیح تشخیص داده ومستندا بمواد 
1و2 قانون مسئولیت مدنی و ماده 331 قانون مدنی و مواد 198و515 قانون 
آ.د.م وبند 1ماده 11ق.ش  حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ بیست 
میلیون ریال به انضمام هزینه دادرسی یک میلیون وپانصد هزار ریال وهزینه 
کارشناسی به مبلغ یک میلیون ریال در حق خواهان صادرواعلام مینماید رای 
صادره غیابی بوده وظرف مدت20 روز پس از ابلاغ قابل واخواهی در این شورا 
و 20 روز پس از آن قابل تجدید نظر خواهی در محاکم عمومی دادگستری 

شهرستان شهریار میباشد.م الف:773
قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-بیرامی
……………………………………………………………………………………………………………………

به: ریاست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شهریار 
از:ریاست شورای حل اختلاف حوزه دوم
موضوع: آگهی ابلاغ نظریه کارشناسی

شماره پرونده:563/8/96
خواهان: وحیده شاهسون

خوانده : هادی رئیسی استبرق
خواسته: مطالبه سفته

محل حضور:ساختمان شورای حل اختلاف شهرستان شهریار واقع در ابتدای 
شهرک اداری-طبقه دوم- حوزه هشتم

با توجه به نظریه کارشناسی صادره از حوزه هشتم حل اختلاف شهرستان 
شهریار بابت نفقه معوقه خواهان به شرح ذیل:

از 94/1/1 تا پایان سال ماهیانه 3/800/000 ریال از 95/1/1 تا پایان سال 
ماهیانه 4/400/000 ریال واز 96/1/1 لغایت صدور حکم ماهیانه 5/000/000 

ریال 
و به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان و به تجویز ماده 
73 قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی در امور مدنی مراتب یک نوبت در 
یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده پس از نشر آگهی واطلاع 
از مفاد آن ظرف مهلت قانونی 7 روزه به حوزه مربوطه مراجعه و ضمن اعلام 
نشانی کامل خود ورویت نظریه کارشناسی نظر خود را کتبا در رد ویا قبول 

نظریه کارشناسی به این حوزه شورا اعلام نماید. م الف :775
رئیس حوزه هشتم حل اختلاف  شهریار-اسمعیل حیدری
……………………………………………………………………………………………………………………

شماره پرونده:9۶۰9982۶4۰9۰1432
آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست وضمائم به آقای کیانوش 

عبداللهی
آقای  خوانده  طرفیت  به  دادخواستی  محمدی  شیر  جاوید  خواهان:آقای 
کیانوش عبدالهی به خواسته مطالبه وجه وخسارت وارده  مطرح که به این 
شعبه  ارجاع و به شماره پرونده کلاسه 9609982640901432  شعبه 9 
دادگاه عمومی حقوقی شهرستان شهریار ثبت و وقت  رسیدگی آن مورخ 
1397/06/07 ساعت 09:00  تعیین که حسب دستور دادگاه طبق موضوع 
ماده 73 قانون آئین دادرسی مدن  به علت مجهول المکان بودن خوانده 
کیانوش عبداللهی و درخواست خواهان مراتب یکنوبت در یکی از جراید کثیر 
الانتشار آگهی می گردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتشار آگهی به 
دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه ثانی دادخواست 
و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر 

گردد.   م الف 774       
منشی دادگاه حقوقی شعبه نهم دادگاه عمومی)حقوقی(دادگستری 
شهرستان شهریار-قاسم علی پور
استان تهران- شهرستان شهریار-بلوارشهید کلهر-شهرک اداری  

اصلاحیهآگهیشماره97/41
درفراخوانارزیابیشماره97/41بدینوسیله
بهاطلاعمیرساندآمادهسازیاراضی۵۸
هکتاریشهرستانبندرلنگهصحیحمیباشد.
روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

مدیرکل پیشگیری ازوقوع جرم دادگستری قم: 

۶0درصدطلاقهایقمناشیازنبودموفقیت
درارتباطاست

مدیرکل اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم گفت: 60 درصد طلاق ها 
دراین استان ناشی از نبود موفقیت در برقراری ارتباط بین زوج هاست که این امر نیازمند 

ارائه آموزش ها و خدمات مشاوره ای است. 
سعید کاویانی روز شنبه در جلسه کارگروه نهادینه کردن فرهنگ مشاوره در دانشگاه 
مفید قم اظهار داشت: در حوزه آسیب های اجتماعی ارتقای آگاهی زوج ها و خانواده 

ها با خدمات آموزشی و مشاوره ای امری ضروری است که باید مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: یکی از برنامه های مهم در چند سال اخیر ارتقای سطح آگاهی شهروندان 
با خدمات مشاوره ای بوده است که در همین راستا معاونت فرهنگی و دفتر اجتماعی و 
پیشگیری دادگستری تفاهمنامه همکاری با کلینیک حقوقی و مشاوره ای دانشگاه مفید 
قم امضا کرده است. وی ادامه داد: این کلینیک خدمات بی بدیلی ارائه کرده و درسطح 
کشور با حضور متخصصان در حوزه مشاوره ای و حقوقی مورد اعتماد قرار گرفته است 
به گونه ای که بسیاری از پرونده های ارجاع شده به این کلینیک، به نتیجه رسیده است.

مدیرکل اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری با بیان این که خدمات 
کلینیک حقوقی دانشگاه مفید قم باید توسعه پیدا کند گفت: باید تفاهمنامه همکاری 
بین این کلینیک و اتاق اصناف امضا شود تا 60 اتحادیه که در استان قم فعال هستند از 
این خدمات بهره مند شوند. وی بیان داشت: این کلینیک در راستای حمایت از تولید، 
اشتغال و سرمایه گذاری باید تقویت شود تا شاهد کاهش پرونده های دعاوی در حوزه 
اصناف باشیم. کاویانی از اجرای طرح مشاوره در پنج مسجد شاخص قم خبر داد و 
گفت: دراین راستا نمازگزاران با مراجعه به کارشناسان از خدمات مشاوره ای و حقوقی 
بهره مند می شوند. وی افزود: همچنین باید از ظرفیت مصلای قم در ارائه خدمات 
مشاوره ای به عموم مردم استفاده کرد. وی بر راه اندازی 2 کلینیک تخصصی درقم 
تاکید کرد و گفت: باید از تجربه کلینیک حقوقی دانشگاه مفید قم بهره برد و 2 کلینیک 
در اتاق اصناف و دانشگاه پردیس قم ایجاد کرد. وی گفت: همچنین باید به صورت 
ماهیانه جلسه کارگروه نهادینه کردن فرهنگ مشاوره با حضور دستگاه های متولی 
از جمله دادگستری، بهزیستی، دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم، معاونت 
اجتماعی نیروی انتظامی، اعضای هیات رییسه اتاق اصناف و اعضای کانون وکلای قم از 
سوی کلینیک حقوقی و مشاوره ای دانشگاه مفید قم برگزار شود. مدیرکل اجتماعی و 
پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم با اشاره به این که کار علمی و پژوهش در حوزه 
خانواده باید انجام شود گفت: در راستای تحکیم بنیان های خانواده باید کار تخصصی 
در این حوزه صورت بگیرد و از ظرفیت نهادهای علمی و آموزشی در این راستا بهره برد.

وی در پایان از اختصاص خط چهار رقمی به کلینیک حقوقی دانشگاه مفید قم خبر 
داد و گفت: به زودی این خط به کلینیک اختصاص می یابد تا خدمات مشاوره ای و 
حقوقی به صورت غیرحضوری را تقویت کند و مردم به سهولت بتوانند از خدمات بهره 

مند شوند. 
**مدیر کلینیک حقوقی دانشگاه مفید قم نیز دراین جلسه گفت: سال گذشته یک 
هزار و 600 مشاوره رایگاه حقوقی و روانشناسی با حضور وکلا و کارشناسان مجرب 
روانشناسی در این کلینیک ارائه شد.  محسن برهان مجرد اظهار داشت: مشاوره ها در 
حوزه های مختلف ارائه شده است همچنین مشاوره روانشناسی در حوزه خانواده ها نیز 
یک روز در هفته خدمات ارائه می کند.  وی افزود: این ظرفیت وجود دارد تا با استفاده 
از توان کارشناسان و وکلا تعداد مشاوره ها را 2 برابر افزایش دهیم و با همگانی کردن 

مشاوره آن را در سطح مساجد اجرایی کنیم. 
وی با بیان این که خدمات کلینیک حقوقی دانشگاه مفید قم به صورت رایگان ارائه 
می شود گفت: اقشاری که کم درآمد هستند و از حداقل های حقوقی برخوردار نیستند 

می توانند با مراجعه به این کلینیک از خدمات آن بهره مند شوند. 
 **مدیر دانشکده حقوق دانشگاه مفید قم در ادامه این جلسه بر کاربردی سازی پایان 
نامه ها تاکید کرد و گفت: در این دانشگاه پایان نامه هایی با موضوع های مختلف آسیب 
های اجتماعی از جمله طلاق وجود دارد که نیازمند بنیادی سازی پژوهش ها هستیم. 
حجت الاسلام سید حسین هاشمی افزود:باید از ظرفیت علمی و پژوهشی دانشگاهیان 
برای حل و فصل آسیب های اجتماعی بهره برد چرا که در کارهای پژوهشی به صورت 
تخصصی به ریشه یابی علت ها پرداخته می شود.  وی همچنین از خدمات کلینیک 
حقوقی تقدیر کرد و گفت: این کلینیک با کمبود امکانات و یک دهه فعالیت خدمات 
ارزنده ای ارائه کرده است که باید با همکاری دستگاه های مربوطه تقویت شود.   **معاون 
پژوهشی دانشگاه مفید قم گفت: بخش عمده و اساسی مشکلات اقتصادی ناشی از فقر 
زیرساختی در حوزه اجتماعی است که اگر جبران نشود مشکلات عدیده ای را به وجود 
خواهد آورد.  ناصر الهی افزود: باید برای ارتقای زیرساخت های اجتماعی نگاه کلان داشته 
باشیم تا شاهد کاهش آسیب های اجتماعی و اقتصادی در جامعه باشیم. وی با اشاره به 
این که ارائه مشاوره ها باعث کاهش پرونده ها در مراجع قضایی می شود گفت: با مراجعه 
مردم به مراکز مشاوره ای و کلینیکی و دریافت راهکار شاهد کاهش پرونده ها خواهیم بود 
و مشکلات حل و فصل می شود.  وی تاکید کرد: باید سطح کیفی همکاری ها با دستگاه 
های مربوطه و مراکز دانشگاهی مشاوره ای و حقوقی افزایش پیدا کند تا با مطالعات 
گسترده علمی و آگاهی سازی شاهد کاهش ناهنجاری، جرم و مناقشات خانوادگی در 
جامعه باشیم.  وی گفت: حقوق اسلامی در زمینه کودکان و زنان دستاوردهای خوبی ارائه 

کرده است که نیازمند ارائه فعالیت و خدمات در این حوزه ها هستیم. 
 ** عضو هیات مدیره اتاق اصناف قم نیز دراین جلسه اظهار داشت: 40 هزار واحد 
صنفی در قم وجود دارد که تعداد بسیاری از این صنف ها دارای مشکلات بسیاری 
هستند که نیازمند خدمات مشاوره ای هستند.  سید ابراهیم صحفی افزود: در حال 
حاضر مشکلات زیادی در صنف املاک به علت تنظیم قولنامه های دستی وجود دارد 

که نیازمند آگاه سازی مردم در این حوزه هستیم. 






